
شنبه  24 تير 1397
يك

1 ذى القعده 1439 

 15 جولاى 2018  سال سى  ويكم   

شماره 8732 

 zen
deg

i@q
uds

onl
ine.

ir 

حوادث ايران

كشف مرد يخى 5300 ساله 
ايتاليا: جســد يخ زده 
مردى با قدمت 5300 
سال، در يك رودخانه 
كشف و تحقيقات براى 
دستيابى به اطلاعاتى از 
آن دوران روى بقاياى 
بدن مرد يخى در ايتاليا 

انجام شد.
پايگاه خبرى اســپوتنيك منتشــر كرد، جنازه مرد 
منجمدى در رود شنالشتال كوه هاى آلپ، نزديك مرز 

ايتاليا و اتريش كشف شد.
او قديمى ترين موميايى منجمد در اروپا بوده و نتيجه 
بررسى هاى انجام شده نشــان مى دهد كه او در زمان 
حيات از انگل هاى روده اى رنج مى برده است. بنابر اعلام 
رئيس انستيتو مطالعه موميايى ها در ايتاليا، از آنجايى 
كه زندگى در مناطق كوهستانى و سرد دشوارى هاى 
خود را دارد، مرد يخى به طور قطع به اين موضوع پى 
برده بود كه در آن شرايط سخت چربى ها مناسب ترين 
منابع انرژى هســتند، زيرا حجمى از الياف گوشتى به 
همراه بقاياى چربى در معده او يافت شده كه متعلق به 

گوشت آهوى قرمز و بز كوهى است.
(باشگاه خبرنگاران)

عليه 12 افسر اطلاعاتى روس 
كيفر خواست صادر شد

آمريكا: معاون دادستان كل آمريكا اعلام كرد، هيئت  منصفه 
عالى كشورش عليه 12 مقام اطلاعاتى روسيه به جرم هك و 
افشاى ايميل هاى دموكرات هاى ارشد، حين انتخابات رياست 

جمهورى 2016 كيفر خواست صادر كرده است.
روزنامه گاردين نوشت، معاون دادستان كل آمريكا در اين باره 
گفته است، اينترنت به متخاصم هاى خارجى اجازه مى دهد تا 

با روش هايى جديد و غير قابل انتظار به آمريكا حمله كنند.
رابرت مولر، رئيس شــوراى ويژه تحقيقات ضد روســيه در 
واشــنگتن فهرســت اتهامات را عليه افســران روس  تهيه و 
كيفرخواستى را هم در اين زمينه تدوين كرده است. او درباره 
مداخله روسيه در انتخابات آمريكا و احتمال همدستى آن ها با 

اعضاى تيم انتخاباتى دونالد ترامپ، تحقيق مى كند.
 معاون دادســتان كل آمريكا هم در اين زمينه عنوان كرد كه 
 (GRU) متهمان از عوامل آژانس اطلاعات ارتش روســيه
هســتند. او گفت: آن ها به صورت اينترنتــى با چندين مقام 
آمريكايى مرتبط بودند كه از جمله آن ها يكى از دســتياران 

كمپين ترامپ بوده است.
در اين پرونده مأمور ان اطلاعاتى روســيه متهم شــده اند كه 
ايميل هــاى داوطلبان و كاركنــان كارزار انتخاباتى هيلارى 
كلينتون، نامزد دموكرات ها در انتخابات 2016 را هك كرده اند 
و موفق شده اند در شبكه كامپيوترهاى كميته حزب دموكرات 
در كنگــره و كميته انتخاباتى حزب دموكــرات رخنه كنند. 
اطلاعات اين هك بعدا در رســانه هايى از جمله ويكى ليكس 

افشا شد.
آژانس هاى اطلاعاتى آمريكا پيشتر به اين نتيجه رسيده بودند 
كه هك حساب هاى كاربرى بخشــى از عمليات گسترده تر 
به دستور ولاديمير پوتين بوده اســت تا به وجهه انتخاباتى 
كلينتون لطمه زده و بــه كارزار انتخاباتى ترامپ كمك كند.

(ايسنا)

حكم ناظم «مدرسه معين» صادر شد
باشــگاه خبرنــگاران: رئيس كل 
دادگســترى تهران از صدور رأى  پرونده 
ناظم مدرسه  معين در غرب تهران خبر 
داد. غلامحسين اســماعيلى رئيس كل 
دادگســترى اســتان تهران اظهار كرد: 
رأى پرونده ناظم خاطى مدرســه  معين 
در غرب تهران صادر شــد، ايــن رأى از 
ناحيه دادگاه رسيدگى كننده به پرونده 

اتهامى ناظم مدرسه معين در مهلت مقرر قانونى مبنى بر محكوميت نامبرده 
صادر شده است. وى ادامه داد: رأى صادره قابل تجديد نظر است و در صورت 
تجديد نظر خواهى از ناحيه شكات، پرونده جهت رسيدگى به دادگاه تجديدنظر 
ارسال خواهد شــد؛ چنانچه ظرف مدت 20 روز از تاريخ ابلاغ دادنامه از ناحيه 
اشــخاصى كه حق اعتراض و تجديدنظرخواهى دارند، اعتراضى در دســتگاه 
قضايى ثبت نشــود، دادنامه قطعى و به اجراى احكام ارســال خواهد شــد.
رئيس دادگسترى استان تهران بيان كرد: بديهى است تا زمانى كه رأى صادره 

قطعيت پيدا نكند از بيان جزئيات دادنامه معذور هستيم.

كشف 120 كيلو حشيش در خانه قاچاقچى حرفه اى
جام جم آنلاين: جانشين فرمانده انتظامى استان سمنان از كشف 120 كيلوگرم 
حشيش از محل اختفاى يك قاچاقچى حرفه اى موادمخدر خبر داد. سرهنگ 
عبداله حسنى اظهار داشت: در پى تلاش مســتمر و اطلاعاتى مأمور ان پليس 
مبارزه با مواد مخدر مشخص شد، يك قاچاقچى حرفه اى در استان كرمان قصد 
انتقال محموله ســنگين مواد افيونى به تهران را دارد. اين اطلاعات در اختيار 
پليس كرمان قرار گرفت و عمليات دســتگيرى سوداگر مرگ طرح ريزى شد. 
اين مســئول انتظامى اضافه كرد: برهمين اساس محل اختفاى وى محاصره و 
قاچاقچى حرفه اى مواد مخدر دستگير شد كه از محل مورد نظر 120 كيلوگرم 

حشيش در حالى كشف شد كه محموله آماده بارگيرى و انتقال به تهران بود.

توسط مأمور ان گمرك
3 كيلوگرم بذر خشخاش كشف شد

خط قرمز: مأمور ان گمرك ايران موفق به كشف 3 كيلوگرم بذر ماده مخدر 
خشخاش به كمك سگ هاى مواد ياب شدند. روابط عمومى گمرك ايران 
اعلام كرد، مأمور ان گمرك ماهيرود از يك دســتگاه كاميون ورودى سه 
كيلوگرم بذر خشخاش كشــف و ضبط كردند. اين محموله با استفاده از 

سگ هاى موادياب از داخل كابين يك كاميون كشف شده است.

گازوئيل هاى قاچاق به هند نرسيد
كشف 34 كانتينر سوخت قاچاق 

در بندر شهيد رجايى
ايرنا: مديركل بنادر و دريانوردى هرمزگان گفت: نيروهاى يگان حفاظت 
اين اداره كل ظرف هفته گذشته، موفق به كشف 34 دستگاه كانتينر حاوى 
سوخت قاچاق در بندر شهيد رجايى شدند. االله مراد عفيفى مديركل بنادر و 
دريانوردى هرمزگان افزود: كانتينرهاى حامل سوخت قاچاق در بارنامه ها 
به عنوان محموله «منو اتيلن گليكول» درج شده بود كه قاچاقچيان قصد 
ارسال آن را به كشور هندوستان داشتند. وى بيان داشت: نيروهاى يگان 
حفاظت اداره كل بنــادر و دريانوردى هرمزگان ايــن محموله را به موقع 
شناســايى و توقيف كردند. پرونده اين تخلف تنظيم و به مراجع قضايى 
ارسال شد. وى با اشاره به اين كه قاچاق اين محموله در خارج از منطقه ويژه 
اقتصادى بندر شهيد رجايى، سازماندهى شده بود، اظهار داشت: شناسايى 
و دســتگيرى متخلفان اين پرونده و تكميل مراحل قضايى آن به پليس 

انتظامى و آگاهى بندرعباس ارجاع شده است. 

حوادث جهان

 رئيس كل 
دادگســترى تهران از صدور رأى  پرونده 
ناظم مدرسه  معين در غرب تهران خبر 
داد. غلامحسين اســماعيلى رئيس كل 
دادگســترى اســتان تهران اظهار كرد: 
رأى پرونده ناظم خاطى مدرســه  معين 
در غرب تهران صادر شــد، ايــن رأى از 

خط قرمز: فرمانده انتظامي شهرستان كاشمر از دستگيري 
مزاحمان سايبري كه با شيوه قديمى انتشار تصاوير خصوصى، 

از يك شهروند اخاذى كرده بودند خبر داد.
  سرهنگ ابوالقاســم باقري گفت: در پي شــكايت يك زن 
ميانســال، مبني بر ايجاد مزاحمت و اخــاذي از او در فضاى 

مجازى، تحقيقات پليسى در اين زمينه آغاز شد. 
وي ادامه داد: در بررسي هاي انجام شده توسط پليس مشخص 
شد فردي در فضاي مجازي با ايجاد ارتباط با شاكي و جلب 
اعتماد وي، به تعداد زيادي از عكس و فيلم هاي خصوصي و 

خانوادگي وي دست پيدا كرده و به وسيله تصاوير و فيلم هاي 
به دست آمده، اقدام به اخاذي از او كرده است.

وى گفت: اخاذ ســايبري در مرحله اول با تهديد زن مذكور، 
مقدار 50 گرم طــلا از وي اخاذي كــرده و در مرحله بعدي 
مجدد تقاضــاي 100 گرم طلا مى كند تا از انتشــار تصاوير 
خصوصى او در فضاى مجازى منصرف شود. شاكى كه ديگر از 
تهديد هاى اخاذ اينترنتى به تنگ آمده بود به پليس مراجعه 

و طرح شكايت كرد.
فرمانده انتظامي شهرستان كاشمر افزود: مأموران پليس در 

ادامه موفق شدند متهم را كه مردي 34 ساله و ساكن يكي از 
استان هاي غربي كشور مي باشد، شناسايي و در يك عمليات 
پيچيده اطلاعاتي وي را به همراه همدســت 30 ســاله اش 
دســتگير كنند. باقري تصريح كرد: از اين متهمان، يك عدد 

قمه، سه دستگاه گوشي تلفن همراه و... كشف شد.
متهمان دستگير شــده پس از انتقال به مقر پليس اطلاعات 
شهرســتان، ابتدا منكر هرگونه جرمي بودند ولي در مواجهه 
با ادله ديجيتالى پليس،به ايجاد مزاحمت و اخاذي از شاكي 

اعتراف كردند.

عقيل رحمانى: سركرده شرور يك باند سه نفره 
كه از اراذل و اوباش بنام حاشيه شهر مشهد است، 
پس از آنكه به يك درمانگاه حمله و نقشه سرقت از 

محل را اجرا كرد، در زندان شناسايى شد.
اواسط ارديبهشت ماه گذشــته بود كه مأمور ان 
پليس 110 از طريق تماس تلفنى شهروندان در 
جريان حمله افراد شــرور با سر و صورت پوشانده 

شده به يك درمانگاه در حاشيه شهر قرار گرفتند.
مأمور ان بســرعت در محل حاضر شدند، اما افراد 
قمه به دســت قبل از رســيدن مأمور ان، متوارى 
شده بودند. تحقيقات ميدانى پليس از كارمندان 
درمانگاه به اين موضوع اشــاره داشت، سه فردى 
كه قمه، چاقو و افشــانه فلفلى در دست داشتند، 
نيمه هاى شــب با لگد در درمانگاه را مى شكنند و 
پس از آنكه وارد درمانگاه مى شوند به سراغ مسئول 

پذيرش مى روند.
مســئول پذيرش كه زن جوانى بود در اين باره به 
مأموران گفت به محض شــنيدن صداى شكسته 
شدن در به سمت در پشتى فرار كردم، اما آن ها من 
را از پشت ســر گرفتند و پس از آنكه گوشى تلفن 

همراهم را سرقت كردند، داخل اتاقى پرتم كردند 
و به سراغ پول هاى داخل كشوى درمانگاه رفتند و 
هرچه پول نقد آنجا بود، برداشتند. آن ها كه دائم 
من را با سلاح سرد و اسپرى فلفل تهديد به سكوت 
مى كردند، مانيتور درمانــگاه را از جا كندند و به 

سمتم پرتاب كردند.
مسئول پذيرش ادامه داد: لحظاتى بعد هم از محل 

متوارى شدند. 
بر همين اســاس حمله اعضاى باند «خفاش هاى 
شــب» به مقام قضايى اطلاع داده شد و بازپرس 
مداح(شــعبه411 دادســراى مشــهد) دستور 

شناسايى افراد شرور را صادر كرد.
تحقيقات پليسى همچنان در اين خصوص ادامه 
داشت تا اينكه يكى از شاهدان ماجرا با مراجعه به 

پليس هويت ســركرده باند را لو داد و مدعى شد 
شب حادثه موفق شده است عامل اصلى حمله به 

درمانگاه را شناسايى كند. 
در حالى كه مشــخصات ارائه داده شــده متعلق 
به يكى از افراد ســابقه دار و شــرور منطقه بود، 
استعلام هاى اخذ شده از سيستم يكپارچه دستگاه 
قضايى هم مشــخص كرد،متهم داراى حدود 20 
فقره مجرميت از قبيل سرقت گوشى تلفن همراه، 
ســرقت وجه نقد،جرح عمدى،تهديد و... است. 
همچين مشخص شد شرور ســابقه دار چند روز 
پيش، حين ارتكاب جرمى ديگر در شــهر توسط 
مأموران پليس دستگير و با دستور قضايى به زندان 

منتقل شده است.
برهمين اســاس بازپرس شــعبه 411 دادسراى 
مشهد دستور داد متهم از زندان تحويل گرفته شود 
و براى تكميل روند قضايى پرونده سرقت شبانه از 

درمانگاه به شعبه منتقل شود.
بنابر اين گزارش، تحقيقات پليسى براى دستگيرى 
دو عضور ديگر باند «خفاش هاى شــب» همچنان 

ادامه دارد.

ارسال تصاوير خصوصى در فضاى مجازى بازهم داستان شد 

سركرده  باند  سرقت از درمانگاه شناسايى شد

باشگاه خبرنگاران: صبح روز جمعه گذشته 
مرد جوانى به نام پدرام بــا حضور در پليس 
آگاهى پايتخت اعلام كرد كه همســرش را 
بيستم تير ماه در اسلامشهر به قتل رسانده 
و به خاطر عــذاب وجــدان تصميم گرفت 
خودش را به پليس معرفــى كند. اين متهم 
پس از اعتراف به قتل همســرش بازداشت و 

به دادسراى امور جنايى تهران منتقل شد.
پدرام در تشــريح جزئيات قتل همسرش به 
بازپرس امور جنايى تهران گفت: حدود چهار 
سال قبل با دخترى به نام سهيلا ازدواج كردم.
دو ســال قبل هم به دليل بيمــارى اعصاب 

و روان در بيمارســتانى بســترى شدم و در 
بيمارســتان با دخترى به نام ميترا كه او هم 
بيمارى اعصاب و روان داشــت، آشنا شده و 

تصميم گرفتم با وى ازدواج كنم.
 در نهايت سهيلا را طلاق داده و با ميترا ازدواج 
كردم، ميترا به من گفت پيش از آنكه با من 
ازدواج كند، دو ازدواج ناموفق داشته اما پس 
از مدتى متوجه شدم دروغ گفته است، او دو 
شناسنامه دارد و پيش از ازدواج با من چهار 
ازدواج ناموفق ديگر هم داشته است، از همان 
زمان اختلاف بين من و ميترا شروع شد و سر 

همين موضوع با همديگر قهر كرديم.

وى ادامه داد: يك روز كــه دوباره دعوايمان 
شد، ميترا با چاقو خودزنى كرد. البته سابقه 
خودزنى داشــت و موادمخــدر نيز مصرف 
مى كرد. پس از خودزنى از خانه خارج شــد 

و چند روز بعد گفت بايد از هم جدا شويم.
برهمين اســاس روز حادثه با او در نزديكى 
دادگاه خانواده اسلامشــهر قرار گذاشــتم. 
وقتى به محل آمد گفت بايد ابتدا به دفترخانه 
برويم، دوباره با ميترا بحثم شد، در يك لحظه 
چاقويى را كه پيش از اين با آن خودزنى كرده 
بــود، از كيفش بيــرون آورد و روى گلويش 
گذاشت.  من هم كه از اين اقدام عصبى شده 

بودم چاقو را از دستش گرفتم و چند ضربه به 
او زدم، لحظاتى بعد با اورژانس تماس گرفتم 

و سپس از محل فرار كردم و به تهران آمدم.
متهم به قتل ادامــه داد: در نهايت موضوع را 
به مادرم گفتم و چون عذاب وجدان داشتم، 
همراه با مــادرم نزد پليس رفتيــم و به قتل 
اعتراف كردم. متهم پــس از اين اظهارات با 
دستور محسن مديرروستا بازپرس ويژه قتل 
عمد پايتخت بازداشــت و با توجه به اينكه 
قتل در شهر اسلامشهر به وقوع پيوسته بود، 
پرونده براى رسيدگى به دادسراى اسلامشهر 

ارسال شد.

دروغ، عامل يك جنايت خانوادگى شد
قتل در مسير دادگاه !

امشب فينال جام جهانى؛ فرانسه - كرواسى ساعت 19:30

دوئل «ايچ» ها و «خروس» ها

گفت و گوى قدس با مدير توليد  مستند ى كه نگاهى اجتماعى، سياسى
 به مهم ترين اتفاق فوتبالى جهان دارد

غرب شناسى در «به وقت جام»

دوئل «ايچ» ها و «خروس» ها
12

غرب شناسى در «به وقت جام»غرب شناسى در «به وقت جام»
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گفت و گو با محمد على عنبرانى
 چهارمين نسل از ساعت سازان حرم مطهر رضوى

كوك دل با ساعت حرم
مدير گروه تاريخ و تمدن دانشگاه باقرالعلوم در گفت وگو با قدس:

رونق علمى قم متأثر از 
وجود حرم حضرت معصومه است
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مردم

گفت و گو

همه چیز درباره ساعت های حرم

صنعت ساعت در ایران در دوره صفوی رواج یافته و حرم مطهر نیز از این 
دوره دارای ســاعت و ساعت ساز بوده است؛ چنان که در سندی به سال 
1129 هجری قمری، به تهیه و خرید طناب و نمد برای ساعت حرم مطهر 
و تحویل آن به ملا محمدکریم ســاعت ساز و در سندی دیگر به پرداخت 
مواجب به وی اشــاره شده است. مســئله زمان و سنجش آن مورد توجه 
واقفان نیز بوده اســت؛ به طوری که در ســال 1093 هجری قمری، امیر 
سعدالدین محمد وزیر خراسان و واقف مزرعه گودسلوک یکی از مصارف 

این موقوفه را »اجرت ساعت ساز آستان قدس« قرار داده است.
قدیمی ترین ساعت موجود در حرم، متعلق به دوره قاجار و ساخت کشور 
انگلستان اســت. برخی خرید آن را به امین الملک برادر میرزاعلی اصغر 
خان اتابک، صدراعظم ایران در دوره ناصری نسبت می دهند و بعضی آن 
را متعلق به دوره مظفری می دانند. با توجه به ســال ساخت ساعت که در 
پیاله زنگ 1309 هجری قمری حک شده، به نظر می رسد این ساعت را در 
سال های آخر سلطنت ناصرالدین شاه ساخته اند و با در نظر گرفتن امکانات 

ارتباطی آن دوره، در زمان مظفرالدین شاه به حرم مطهر اهدا شده است.
این ساعت بر فراز ایوان غربی صحن انقلاب بر روی برجی فلزی از جنس 
حلب نصب شد و از آن پس، این ایوان به ایوان ساعت نیز مشهورشد. ساعت 
دارای چهار صفحه در چهار جهت اســت و در گذشــته صدای زنگ آن، 
بخصوص در شب، در تمام شهر طنین انداز بوده است. کوک ساعت، دستی 
بوده که بعد از سال 1363 هجری شمسی برقی شده است. در سال 1335 
شمسی چون ایوان ساعت به سبب سنگینی و لنگر ساعت و نیز گود کردن 
کف نهر خیابان در زیر سردر ایوان و نفوذ آب به پایه ها دچار شکست شد، 
ساعت بالای ایوان برداشته، به برج سردر ایوان جنوبی صحن آزادی منتقل 
کردند. این برج دارای 6 طبقه است. موتور ساعت در طبقه زیرین، در سطح 
پشت بام ایوان، روی چهار پایه ای فلزی جای دارد و فاصله موتور ساعت تا 
کنار صفحه آن، واقع در طبقه ششم، 71 پله است. از محل موتور تا طبقه 
ششم، چهار میله بلند به وسیله چند چرخ دنده، عقربه های صفحات را در 

چهارسو به حرکت درمی آورد.
بر روی ایوان غربی صحن انقلاب نیز پس از ترمیم ایوان، برجی از بتون آرمه 
تعبیه شــد که ساعت اهدایی عبدالحســین معاون التجار یزدی بر فراز آن 
نصب شده است. برج ساعت صحن انقلاب از بالای ایوان دارای چهار طبقه 
و فاصله ارتفاع محل نصب کارخانه ساعت تا پشت عقربه ها 45 پله است. به 
ایــن ترتیب که طبقه اول محل کارخانه، طبقه دوم محل میله های رابط و 
لنگر ساعت، طبقه سوم محل تقسیم عقربه ها و پشت صفحات ساعت و طبقه 
چهارم محل نصب پیاله و چکش زنگ است. ساعت معاون التجار که تاریخ 
ساخت آن 1332شمسی است، از هامبورگ آلمان خریداری و با کشتی به 
بندر خرمشــهر و از آنجا به تهران و سپس به مشهد منتقل شد و در زمان 
انتقال آن از خرمشهر به مشهد نماینده ای از آستان قدس برای نظارت همراه 
محموله بود. این ساعت که در سال 1334 طی تشریفاتی خاص به صحن 
انقلاب منتقل و نصب شــد، مانند ساعت قبلی دارای چهار صفحه در چهار 
جهت است، اما شماره های صفحه آن فارسی و وزن آن کمتر است. کوک آن 
روزانه دو بار با الکتروموتور به صورت خودکار صورت می پذیرد و در صورت 
قطع برق تا 24 ساعت کوک است. همچنین در صورت طولانی شدن قطع 
برق، کوک ساعت به وسیله هندل و با دست انجام می شود. ساعت دارای دو 
نوع صدای زنگ است، به طوری که به ازای هر ربع، یک زنگ و در هر ساعت 

به تعداد ساعتی که نمایش داده می شود زنگ نواخته می شود.
در سیســتم و نصب دو ســاعت بزرگ صحن انقلاب و آزادی تفاوت هایی 
وجود دارد: به این صورت که ســاعت صحن انقلاب با یک لنگر و ساعت 
صحن آزادی با سه لنگر کار می کند. همچنین، موتور ساعت صحن آزادی 
به عکس ساعت صحن انقلاب در پایین و لنگرها در بالا جاسازی شده است.

همچنین از سال 1386، در بیشتر قسمت های اماکن متبرکه، ساعت های 
دیجیتالی جایگزین ســاعت های قبلی شده است. از مزایای این ساعت ها، 
برقی بــودن، عدم نیاز به تعویض باطری، تنظیم راحت تر و نمایش اوقات 

شرعی، ایام هفته و تاریخ روز است.

گفت و گو با محمد علی عنبرانی، چهارمین نسل از ساعت سازان حرم مطهر رضوی

کوک دل با ساعت حرم
 آقای عنبرانی، چه شد که وارد حرفه ساعت 

سازی شدید؟
مــن پس از اینکه از ســربازی آمدم به پیشــنهاد 
دوستم یک مغازه ساعت فروشی در خیابان دریادل 
مشــهد و نزدیک حرم باز کــردم. پس از مدتی در 
کنار فروشــندگی، کار تعمیر ســاعت را هم انجام 
 دادم، روزهایی هم که برای کشیک می آمدم حرم، 
خدام ساعت هایشــان را به من می دادند و می بردم 
مغازه و برایشــان تعمیر می کردم. پس از مدتی به 
من می گفتند شما که ساعت ساز هستید، روزهایی 
که برای خدمت به حرم می آیید، به آقای داروگر - 
ســاعت ساز آن وقت حرم که سن و سالی از ایشان 
گذشته بود-کمک کنید. من هم برای آقای داروگر 
نامه نوشــتم و درخواســت همکاری دادم تا کمک 
دستشان باشم، ولی با درخواستم موافقت نکردند. 
یک روز حاج آقای داروگر را در صحن دیدم و دلیل 
موافقت نکردنشــان را برای همکاری پرسیدم که 
گفتند من نمی دانستم شما این درخواست را دادی، 
چه بهتر که شما کمک دستم باشید. این طور شد 
که من وارد بخش ساعت سازی حرم شدم و در کنار 

آقای داروگر کار را یاد گرفتم.

 اولین بار که برای تعمیر ساعت های حرم 
آمدید را به خاطر دارید؟ آموزشتان چه مدت 

طول کشید؟
من حدود دو سالی برای آموزش تعمیر ساعت های 
حرم و آشــنایی با شیوه کار ساعت ها خدمت آقای 
داروگــر بودم. روزها صبح تــا ظهر می آمدم حرم و 
عصرها می رفتم مغازه، آستان قدس هم به من ماهی 
سه تومان حقوق می داد. آقای داروگر پس از مدتی 
من را به مسئولان این بخش معرفی کردند و گفتند 
که آقای عنبرانی اکنون می تواند کار تعمیر ساعت ها 
را به خوبی انجام دهند، ولی مســئولان آن دوران 
گفتند تا زمانی که شما بازنشسته نشده اید و یا در 
قید حیات هستید، خودتان سر کار باشید. چند سال 
بعد آقای داروگر سرطان گرفت و پس از فوت ایشان 
مسئولیت ساعت های حرم را به من دادند و من شدم 

چهارمین ساعت ساز رسمی حرم.

 اکنون چند سال است که کار ساعت های 
حرم را انجام می دهید؟

حدود 29 سال است که مسئولیت ساعت های حرم 
و آستان قدس رضوی با من است.

 اولین باری که ساعت های بزرگ حرم را از 
نزدیک دیدید، کی بود؟

همــان روز اولی بود که بــرای آموزش پیش آقای 
داروگر آمده بودم، اولش در مورد شیوه کار ساعت ها 
کمــی توضیح داد، بعد هم در مورد کارهایی که در 
بخش ساعت سازی انجام می شــود و بازدیدهایی 
که هر روز از ساعت های حرم دارند، با من صحبت 
کردند و دست آخر هم من را برای دیدن ساعت های 
حرم بالا بردند. باورتان نمی شــود وقتی برای اولین 
بار چشمم به این ســاعت های بزرگ افتاد، تعجب 
کردم و با خودم گفتم خدایا من چطوری می توانم 
این ساعت را تعمیر کنم، تا اینکه کم کم با شیوه کار 

و تعمیر این ساعت ها آشنا شدم.

 شما همیشه روی ساعت هایی با عقربه های 
کوچک کار کردید، کار کردن با ســاعت های 
بزرگ حرم آن هم بــا حدود یک متر عقربه 

برایتان سخت نبود؟
کسی که رانندگی بلد باشد، پشت هر ماشینی که 
بشــینید، اولش بد قلقی دارد، ولی بعدش قلقش 
دستشــان می آید، کســی که ساعت ســاز است، 
دیگر برایش کوچــک و بزرگ ندارد. پس از مدتی، 
کار کردن با ســاعت های بزرگ را هم یاد می گیرد 
و قلقش دســتش می آید. به قول معروف هر کاری 

اولش سخت است.

 برنامه روزانه تان در بخش تعمیر ساعت های 
حرم به چه شکل است؟

عموماً پیش از اینکه بخواهم برای گشت بروم، اگر 
ساعتی مشکل داشته باشــد، سریع با دفتر تماس 
می گیرنــد و اطلاع می دهند، ولی من هر روز دو بار 
برنامه گشت ساعت در حرم دارم، یک بار صبح و یک 
بار هم عصر برای گشت ساعت های حرم می روم تا 
ببینم ساعت ها مشکل نداشته باشند، یا ساعتی عقب 
و یا جلو نباشد. اگر تعمیراتش جزئی باشد، همانجا 

انجام می دهم، ولی اگر نیاز به تعمیر اساسی داشته 
باشد، آن را به دفتر تعمیر ساعت می آورم و به جای 
آن ســاعت دیگری را نصب می کنم. دوست ندارم 
ساعت های امام رضا)ع( یک دقیقه عقب و جلو باشد، 
زائر هم دوست دارد که ســاعت خانه امام رضا)ع( 

همیشه دقیق باشد.

 مدت گشت ســاعت ها هر بار چقدر طول 
می کشد؟

معمولاً زمان گشت ســاعت ها متفاوت است، یک 
وقت هایــی دو ســاعت هم طول می کشــد و یک 
وقت های بیشــتر یا کمتر، بستگی به حضور زائران 

دارد.

 چند ســاعت در مجموعه حرم مطهر امام 
رضا)ع( وجود دارد، و مدل هایشــان یکسان 

است یا با هم تفاوت دارد؟
حدود 200 ســاعت در رواق هــا و ادارات مختلف 
مجموعه حرم مطهــر وجود دارد کــه کار تعمیر 
همه این ها با ماســت. قدیم ساعت های حرم در هر 
جا متفاوت بــود، بعضی مکان ها مربع بود و بعضی 
جاهای دیگر دایره ای، ولی اکنون 10 سالی می شود 
که همه ساعت های حرم یک شکل شده اند و همگی 
دیجیتال برقی اســت و زمان های اوقات شــرعی، 
ذکرهای ایام هفته، تاریخ و... هم در آن نوشته شده 
است. به جز دو ساعت بزرگ صحن آزادی و انقلاب 
اسلامی، تنها یکی- دو تا ساعت عقربه ای در رواق ها 

داریم.

 چه شد که ساعت های حرم را یک شکل 
کردید؟

در مجموعه حرم همه چیز از یک همسانی و نظمی 
برخوردار اســت، ما هم تصمیــم گرفتیم به جای 
اینکه در هر جای حرم یک مدل ساعت باشد، همه 
ســاعت ها را یک شکل کنیم. کار بررسی و انتخاب 
یک ساعت واحد برای مجموعه حرم مطهر، حدود 
پنج ســالی زمان برد. در نهایت این مدل ســاعت 
دیجیتال برقی که نیاز به باطــری هم ندارد و نیاز 
زائــران برای اوقات شــرعی و ذکر های روز هفته را 
برطرف می کرد، انتخاب کردیم؛ چون در گذشــته 
دائماً زائران برای دانستن ساعت اذان و اوقات شرعی 
به خدام مراجعه می کردند و آن ها هم نمی توانستند 
زمــان دقیقی را بگویند. با نصب این ســاعت ها در 
رواق های مختلــف بارها که برای گشــت رفته ام، 
دیده ام که زائران مشــغول یادداشــت کردن وقت 
اذان ها هستند تا بتوانند برنامه زیارتشان را طوری 

برنامه ریزی کنند که به نماز جماعت برسند.

 این ساعت ها تولید خودتان است؟

خیر؛ این ســاعت ها تولید اصفهان اســت و از آنجا 
خریداری کردیم.

 تعمیر ساعت های بخش های دیگر آستان 
قدس رضوی هم با شماست؟

بله، نه تنها تعمیر ســاعت های حــرم، بلکه همه 
ساعت هایی که در مجموعه امام رضا)ع( در مساجد 
وابسته، مؤسسات و ادارات بیرون از حرم هم وجود 
دارد با ماســت، قبلاً برای رسیدگی به ساعت ها و 
کنترل آن به مساجد و قسمت های مختلف آستان 
قدس ســر می زدیم، اما مدتی اســت که خودشان 
اعلام کردند اگر ساعتی خراب شد و یا نیاز به تعمیر 

داشت، برایمان می فرستند.

 آقای عنبرانی، وقتی در حرم هســتیم در 
هر ساعت چندین مرتبه صدای زنگ ساعت 
حرم به گوش می رســد، این صدا مربوط به 
کدام ساعت است و هر چند وقت یک بار زنگ 

می زند؟
صدای ســاعت که بســیاری از زائران با آن خاطره 
دارند، مربوط به ســاعت صحن انقلاب اسلامی یا 
همان ســاعت معاون است؛ این ساعت که در ایوان 
معروف به ایوان ســاعت قــرار دارد، دارای دو نوع 
صدای زنگ است، به طوری که به ازای هر یک ربع، 
یک زنگ و در هر ساعت به تعداد ساعتی که نمایش 
داده می شود، زنگ نواخته می شود. به این شکل که 
در یک ربع اول یک زنگ، در نیم ســاعت دو زنگ، 
در 45 دقیقه که ســه ربع می شــود سه زنگ و در 
یک ساعت کامل چهار زنگ می زند، سپس با کمی 
مکث به تعداد ساعتی که نمایش داده می شود زنگ 
زده می شــود، مثلاً اگر ساعت 10 باشد، ساعت 10 
مرتبــه زنگ می خورد؛ برخی از خدام و زائران به ما 
مراجعه می کنند و می گویند که زنگ ســاعت های 

شما خراب است و ســاعت یک بوده، ولی پنج بار 
زنگ خورده است، و ما توضیح می دهیم که ساعت 
12 که تمام شــده است، 4 تا زنگ خورده و بعدش 
هم با مکث کوتاهی یک زنگ که نشانگر ساعت یک 

بوده، خورده است.

 در مورد این ساعت های بزرگی که در صحن 
است، برایمان توضیح دهید؟

در مجموعه حــرم مطهر امام رضا)ع( دو ســاعت 
بزرگ و قدیمی نصب است که مربوط به دوره های 
گذشــته اند که امروز هریک داخل برج بلندی قرار 
دارد. یکی از این ساعت ها بالای ایوان غربی صحن 
انقلاب اسلامی معروف به ایوان ساعت و دیگری بر 
فراز ایوان جنوبی صحن آزادی نصب شده است و از 
مســافت های دور هم دیده می شود. ساعتی که در 
صحن آزادی است قدیمی تر اســت و حدود 140 
ســالی اســت که در حرم کار می کند، ولی ساعت 
صحن آزادی حدود 50 سال است که در حرم نصب 

شده است.

 هر روز برای بازرسی این ساعت های بزرگ 
بالا می روید؟

این دو تا ســاعت را هم مثل بقیه ساعت ها مرتبط 
کنترل می کنــم و به قول معروف ســایه مان بالا 
سرشان است که خراب نشوند، این دو ساعت بزرگ 
را یک زمان هایی نیاز اســت که دو، سه مرتبه برای 
چک کردن و تعمیرش بالا بروم و گاهی هم شده که 

یک هفته ای بالا نرفتم.

 چطوری بالا می روید؟ مسیر رفتن به بالای 
این ساعت ها از کجاست؟

برای رفتن به بالای ســاعت ها بایــد از راه پله هایی 
که در صحن آزادی است بالا برویم، مسیر پله های 
ســاعت صحن آزادی و صحن انقلاب یکی است و 
بالا که رســیدیم پشت بام ها به هم وصل است. هر 
بار برای کنترل و تعمیر ساعت ها حدود 100 تا پله 
را باید بالا بروم تا به ســاعت ها برسم، پاهایم به این 
پله ها عادت کرده اســت و مشکل خاصی برای بالا 
رفتنش ندارم. یادم هســت جوان که بودم، یک بار 
که تماس گرفتند که باید برای تعمیر ساعت بیایی، 
از موقعی که به حرم رســیدم و پله ها را بالا رفتم و 
ســاعت را کوک کردم و آمدم پایین 7 دقیقه طول 
کشــید، اما حالا دیگر سن و سالی از ما رفته است 

و مثل جوانی ها سریع نمی توانم پله ها را بالا بروم.

 از بین این همه ساعتی که در حرم است، 
کدامشان را بیشتر دوست دارید؟

همه ساعت هایی که در حرم آقاست دوست داشتنی 
هســتند، ولی با ساعت های بزرگ و قدیمی خیلی 

خاطره و انس بیشتری دارم.

 آقای عنبرانی، شما پیش از اینکه ساعت 
ساز حرم شوید، خادم بودید و اکنون به گفته 
خودتان 35 ســالی می شود که به زائران آقا 
خدمت می کنید، با اینکه تمام قســمت های 
حرم بودید، ولی با کدام قسمت حرم مأنوس تر 

هستید و آنجا را بیشتر دوست دارید؟
همان بالای پشــت بام و کنار ســاعت ها را خیلی 
دوست دارم و بیشترین خاطراتم در حرم هم مربوط 

به همین قسمت است.
اکنون که مــی روم بالا ابتدا بــرای همه مردم دعا 
می کنم، واقعاً مردم بسیار گرفتار هستند و مشکل 
دارند، آن قدر که از خودم فراموش می کنم، بعضی 
اوقات دعای توسل می خوانم و سلامی می دهم و کار 
را شروع می کنم. در آن بالا آن قدر احساس نزدیکی 
به امام رضا)ع( دارم، به قدری که فکر می کنم کنار 

آقا نشسته ام.

این اتفاق می افتد که ساعت های  احتمالاً   
بزرگ حرم هم از کار بیفتند، درست است؟

اگر چرخ دنده ها نیاز به تراشکاری داشته باشد، آن ها 
را برای تراشکاری به کارگاه می فرستیم و مشابه چرخ 
دنده ها را داریم، این طور نیست که در کار ساعت ها 
خللی وارد شــود. یکی دو بار هم که می خواستیم 
ساعت ها را درست و حسابی تمیز کنیم، قبلش به 
مســئولان حرم اعلام کردیم و با هماهنگی، دور تا 
دور ساعت ها پوشانده شد و کارهایش را انجام دادیم 

و پس از تعمیر دورش را باز کردیم.

 تا حالا شده که در نیمه شب ساعتی خراب 
شــود و برای تعمیر آن خودتــان را به حرم 

رسانده باشید؟
بله، بارها پیش آمده اســت که ساعتی خراب شده 
اســت و به منزل یا تلفن همراهم تماس گرفته اند 
تا برای تعمیر به حــرم بیایم؛ چون یکی از وظایف 
مسئول کشیک آن است که اگر ساعتی خراب بود، 

سریع اطلاع دهد.

 در این مدت شاگرد هم تربیت کردید که 
بتواند کار تعمیر ســاعت های حرم را انجام 

دهد؟
بله، حدود 15 ســال من به تنهایی کار ساعت ها را 
انجام می دادم، تا اینکه مسئولان بخش گفتند نیاز 
اســت که شخصی هم در کنار دست شما باشد که 
اگر روزی مرخصی رفتید و یا سفری برایتان پیش 
آمد کارها روی زمین نمانــد و آقای وحیدی برای 
همکاری با من معرفی شدند؛ اکنون هم حدود 15 
سالی می شود که همکار من است و تجربیات را در 
اختیار ایشــان قرار داده ام تا اگر روزی من نبودم و 
بازنشسته شدم، ایشان کارهای ساعت را انجام دهند.

 پیــش از اینکه آقای وحیــدی بخواهد 
بیاید اگر روزی کســالت داشتید و مرخصی 
می گرفتید و یا می خواستید سفر بروید، چکار 

می کردید؟
اگر سفری برایم پیش می آمد، سعی می کردم سریع 
برگــردم، ولی پیش از رفتن ســاعت های بزرگ را 
بررسی و کنترل می کردم تا مشکلی نداشته باشند، 
قدیم که ســاعت ها عقربه ای بود، چند باطری هم 
به همکاران می دادم که اگر ســاعتی نیاز به باطری 

داشت تعویض کنند.

 علت اصلی مشــکلات و خرابی ساعت ها 
چیست؟

مشکل اصلی مربوط به چرخ دنده های ساعت هاست 
که به مرور زمان ساییده شده و نیاز به تعمیر دارند. 
به محض خرابی چرخ دنده های را تعویض می کنم 
و به تراشکاری می دهم تا فوری نقص بر طرف شود.

 آقای عنبرانی گویا ذوق شــاعری هم در 
وجود شماست، یکی از شــعرهایتان را که 

دوست دارید برایمان می خوانید؟
یکی از شعرهایی که گفته ام و خیلی هم دوست دارم 

این است؛
در حریمت سال ها تعمیر ساعت کرده ام

آن چه بر من داده ای فرمان اطاعت کرده ام
عنبرانی است شهرتم، نامم محمد  ای رضا

خدمت این در به امید شفاعت کرده ام

برش

حــدود 200 ســاعت در رواق ها 
و ادارات مختلــف مجموعــه حرم 
مطهر وجود دارد که کار تعمیر همه 
این ها با ماست. قدیم ساعت های 
حرم در هر جا متفاوت بود، بعضی 
مکان ها مربع بود و بعضی جاهای 
دیگــر دایــره ای، ولــی اکنون 10 
سالی می شود که همه ساعت های 
حــرم یک شــکل شــده اند به جز 
دو ســاعت بزرگ صحــن آزادی و 
انقاب اســامی، تنها یکی- دو تا 
ساعت عقربه ای در رواق ها داریم
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 مردم/ زهرا چکنه  زمانی که وارد حرم امام مهربانی ها می شــوی، آن چنان 
غرق در معنویت و زمزمه های عاشقانه با محبوب می شوی که گذر زمان را حس 
نمی کنی، در این حضور تنها صدای دنگ... دنگ... دنگ... ســاعت است که شاید 
توجه ات را به گذر زمان جلب کند. در کنار تمام خاطرات زیبا و دلنشین زیارت، 
صدای دنگ دنگ دنگ ســاعت هم مانند صدای طبل هــا و کُرناهای نقاره خانه 
حضرت، یکی از صداهای ماندگاری است که هیچ گاه برای زائران تکراری نمی شود.

محمد علی عنبرانی جزو خدام قدیمی است که به واسطه شغلش در حرم برای 

بسیاری از افراد نام آشناست، او چهارمین ساعت ساز رسمی آستان قدس رضوی 
است که حدود 29 سالی می شود که در کنار خدمت افتخاری به زائران حضرت 
رضا)ع( کار تعمیر همه ســاعت های حرم را انجام می  دهد و بیشتر افراد او را با 
عنوان ســاعت ساز حرم می شناسند، در ادامه گفت وگوی ما را با آقای عنبرانی 
از زمان ورودش به حرفه ساعت سازی که ساعت هایی با عقربه های چند میلی 
متری را تعمیر می کرد تا روزی که تنها ســاعت ساز عقربه های بزرگ حرم شد 

را می خوانید.
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 ديدگاه

رقيه توسلى:كلمات را رها مى كنم... قيد و بند واژه ها را نمى خواهم... گوش به فرمانِ 
دل مى شوم كه سير و سلوكش حرف ندارد!

آن وقت مى بينم چه قُلى مى زند عشــق، وقتى پاى عرض ارادت به آل محمد(ص) 
مى آيد وسط... پاى مدينه تا قُم... آنجا كه اربابمان رضا(ع)، بى بى زينب(س) دارد!

پس، از غربت، از خانه و كاشــانه دور مى شــوم... نقاب ها را مى شكنم... و دلهره ها را 
پس مى زنم... شــنيده ام كه زير پرچم اهل بيت(ع)، سخاوت و سايه، فراوان است... 
حال خوش عطا مى گردد... شنيده ام كه آستان حضرت دلبر، فردوس دارد و شأن و 

كرامتى كه فرشتگان مقرّب، دانند.
مسافر مى شوم... ســلام هايم را روانه مى كنم پاى ضريح و حرم... چشم هايى را كه 

آرزويشان، زلال شدن است... و دستانى را كه دخيل مى خواهند و پيشانى كه سجده 
گاه را دوســت مى دارد... معصومه گويان، اخُت الرضا گويان، طاهره گويان، مرضيه 

گويان زيارت مى كنم و از ديدار دست برنمى دارم!
راست مى گويند كه رگه هاى شور و نور در هم كه بپيچند ديگر به رد و بدل جملات 
نيازى نيست... راســت مى گويند فروغ قُم، از آسمان است... كه بارگاه دُردانه زهرا، 
جنّت دارد... كه سرسبزى، روح را سبكبال مى كند... كه پلك ها بيدارى مى خواهند و 

بار فاصله روى دوش لحظات، سنگين است!
زُهــد و معرفت و جلال و جبروت را راســت مى گويند... اينجا، تب مى ســوزاند... 
عاشــقانه هايى مبادله مى شود كه به ســرزمين زندگان دوباره متصلت مى كند... با 

رازهايى كه مُهر و موم شده اند.
اين جغرافيا، اين بهشــت، بى اندازه امَن و امان است و رسول دست گيرى دارد كه 
پيله ها را مى شــكافد، گداها را غنى مى كند، غُل و زنجيرها را برمى دارد، نقشه راه 

مى دهد و «السلام عليك» هاى بى واسطه اش، عالم را شفا مى بخشد!

دارالشفا

  به بهانه ولادت حضرت فاطمه معصومه

در آستانه بهشت

گفتارى از حجت الاسلام غلامعلى عباسى فردوئى
 مدير اداره پژوهش هاى پژوهشكده علامه طباطبايى

  مفسر خصال حضرت زهرا حضرت معصومه
جايگاه والاى حضرت معصومه(س) ريشــه در 
ولايت مدارى ايشان دارد. حضرت معصومه(س) 
هم رتبــه حضرت زينب(س) و مفســر خصال 
حضرت زهرا(س) اســت. براى دريافت اهميت 
اين موضوع ابتدا بايد ثمــره و نتيجه زيارت و 
اينكه چرا در اســلام به اين مدرسه اين مقدار 

توجه شده براى ما تبيين شود.
ابن قولويه كه از بزرگان قرن چهارم و نويســنده كتاب كامل الزيارات است 
افزون بر 800 روايت در مورد آداب، حكمت، فلســفه، ثمره و آثار پربركت 
زيارت ذكر كرده كه نشــان مى دهد اين فرهنگ، فرهنگ انسان ساز است؛ 
زيرا بناى قرآن و اسلام و بنياد جريان نبوت، بر ساختن انسان بوده و اگر از 
آغاز تا فرجام نبوت را ببينيم و مطالعه كنيم اين بوده كه مردم را از فرش 

بگيرند و بر عرش بنشانند.
ما در راستاى زيارت حضرت معصومه(س)، احاديث معتبر، موثق و صحيح 
فقيه پســند داريم كه در كامل الزيارات هم هســت. سعد بن سعد احوز از 
اصحاب امام جواد(ع) و امام رضا(ع) بوده است؛ وى نقل كرده كه روزى در 
محضر امام هشــتم بودم و ايشان به من فرمودند كه «من زار ها فله الجنه» 
و در بيــان ديگرى «من زار ها عارفاً فله الجنه» و اين كيفيت زيارت كنونى 

حضرت معصومه(س) را علامه مجلسى عطف به اين روايت كرده است.
مضامين زيارت دليل بر سند آن است و محتواى آن كاملاً غنى است. اين 
زيارتنامه از سلام شروع كرده است و سلام در فرهنگ اسلام، كلمه نيست 
بلكه يك جريان و روند است؛ نام خدا سلام و فرجام ليله القدر نيز كه آكنده 
به عطر وحى است، سلام اســت. عناوين استفاده شده در زيارتنامه براى 
انبيا و اوليا مانند صفوه االله، نبى االله، خليل االله و... نيز برگرفته از قرآن است؛ 
سلام بر نوح به عنوان كسى كه اولين شريعت را آورده است؛ سلام بر آدم و 
موسى و عيسى و پيامبر طليعه مشعشع اين زيارتنامه است. ما به شريعت 
انبياى گذشته ايمان داريم و به ساحت آنان درود مى فرستيم، ولى شريعت 
و منهج ما منهج و شريعت رســول االله(ص) است و اين مقام، مقام حضور 
اين چهره ها يعنى از حضرت فاطمه(س) و حضرت على(ع) تا بقيه االله(عج) 

است.
مــا وقتــى در مقابــل يك مقــام والايــى كــه از رســول االله(ص) تا 
حضرت حجت(عج) حضور دارند مى ايستيم و بانويى را زيارت مى كنيم اين 
پيام را براى ما دارد كه اين ايســتادن، ايستادن در مقام محاسبه است كه 
انسان در برابر الگوى كاملى ايستاده و بايد در پى رفع نقائص خود و آراستن 
به محامد و كمالات باشــد؛ يعنى يك زائــر در اين مقام بهترين واژه ها را 

مى تواند از گلستان فضائل بگيرد و در سبد جان خود بريزد.
زيارت يك مكتب و مدرسه است. زيارت را نبايد مسئله كوچكى بگيريم؛ 
بــزرگان ما مانند آيــت االله العظمى بهجت كنار ضريح مى ايســتاد و چه 
آموزه هايى مى گرفــت؛ تجلياتى از عالم بــالا دريافت مى كرد؛ همچنين 
ملاصدرا در حاشيه اسفار نوشته است كه هر زمان در مسائل علمى و سخت 
فلسفى كه بوعلى ها و فارابى ها نتوانسته بودند آن را حل كنند گرفتار مى شد 

به حرم پناه مى آورد.
 زيارت حضرت معصومه(س)، بالاترين معلم و آموزگار است. فراز «شأنا من 
الشأن» در زيارتنامه را ببينيد؛ اگر بخواهيم اين شأن را درك كنيم بايد به 
زيارت جامعه كبيره امام هادى(ع) مراجعه كنيم كه آنچه براى شيعه قابل 
درك بوده در آن بيان شــده اســت؛ در فرازى از اين زيارت آمده كه براى 
شما (اهل بيت(ع)) شأن كبير است و عطف مى كند كه شأن كبير، زيارت 
مقبوله است؛ بنابراين زيارت حضرت معصومه(س) جلوه اى از شأن ولايت 
فاطمى و علوى است و به پاس اين ولايت، حضرت مى تواند شفاعت كرده 

و بيمار را درمان كند.
اين جايگاه حضرت معصومه(س) را نه فقط به خاطر نســب بلكه به علت 
ارتباط ولايت مدارانه به ايشــان داده اند. روايتى از امام صادق(ع) داريم كه 
فرمود: من ارتباط ولايتى ام نســبت به رســول االله(ص) و على(ع)، اعظم و 
اشرف از ارتباط نسبى است؛ بنابراين به تعبير امام خمينى(ره)، مقام خلافت 
محمديه و ولايت كليه ملاك اســت؛ پس وقتى خطــاب به آن حضرت 
مى گوييم «بنت رسول االله(ص) و بنت على، ولى االله» يعنى والايى، مجد و 
عظمت اين بزرگوار به آن سرچشمه نبوت و امامت عطف است؛ يعنى زلال 
بالندگى و شرف و نورانيت از آن چشمه جارى است و البته مقام فرزندى 
هم مقامى اســت. به همين دليل سفارش شده كه به همه سادات احترام 
بگذاريد؛ از اين رو آنچه اصل است عطف به نبوت محمديه و ولايت علويه 
است. مقام آن حضرت به حدى است كه قبل از تولد، از ايشان تمجيد شده 
اســت. حضرت معصومه(س) هم رتبه حضرت زينب(س) و مفسر خصال 
حضرت فاطمه زهرا(س) است.                                            ( ايكنا)

 معــارف/ زهرا دلپذير  درباره جايگاه علمى و 
اخلاقى حضرت فاطمه معصومه(س)، خواهر گرامى 
امام رضا(ع)، روايات زيادى نقل شــده است؛ امامان 
معصوم(ع) و علماى بزرگ شيعه، فضايل اين بانوى 
بزرگوار را ســتوده اند و پــاداش زيارت مرقد مطهر 
ايشــان را برابر با بهشت دانسته اند. منزلت حضرت 
معصومه(س) تا جايى اســت كــه پس از حضرت 
زهرا(س) ايشان دومين بانويى هستند كه زيارتنامه 

مأثور و يا منسوب به معصوم دارند.
به مناسبت سالروز ولادت كريمه اهل بيت(ع) و آغاز 
دهه كرامت، در اين زمينه با حجت الاســلام دكتر 
محســن الويرى مدير گروه تاريخ و تمدن دانشگاه 
باقرالعلوم(ع)، ســردبير فصلنامه علمى ـ پژوهشى 
تاريخ اسلام، رئيس كارگروه تخصصى تاريخ شوراى 
تحــول و ارتقاى علوم انســانى و رئيس ميز تمدن 
اسلامى در قطب هاى فكرى فرهنگى دفتر تبليغات 

اسلامى به گفت وگو نشستيم كه در پى مى آيد. 
از دكتــر الويرى آثار و پژوهش هــاى زيادى درباره 
تاريخ و تمدن اسلامى به چاپ رسيده كه از جمله 
آن ها مى توان به كتاب هاى «تاريخ نگارى اسلامى» و 
«زندگى فرهنگى و انديشه سياسى شيعيان از سقوط 

بغداد تا ظهور صفويه» اشاره كرد.

 بحث را با بيان فضايل حضرت معصومه(س) 
و دلايل امتياز اين بانوى بزرگوار نســبت به 

ديگر امامزادگان شروع كنيم.
بله. درباره امتياز حضرت معصومه(س) نســبت به 
ديگر امامزادگان بايد به چند نكته اشاره كرد: نخست 
اينكه حضرت معصومه(س) دختر بى واســطه امام 
كاظم(ع) و خواهر تنى امام رضا(ع) هستند و مادر 
ايشان نجمه مغربيه اســت. دوم اينكه؛ به احتمال 
زياد حضرت معصومه(س) از 6 سالگى تحت تربيت 
برادرشــان امام رضا(ع) قرار داشتند. زيرا ايشان در 
سال 173 قمرى در شهر مدينه متولد شدند و امام 
كاظم(ع) از سال 179 قمرى زندانى شدند و در سال 
184 به شهادت رسيدند. اگر امام رضا(ع) مدينه را 
در سال 200قمرى به سمت مرو ترك كرده باشند، 
حضرت معصومه(س) از ســال 179تا 200 يعنى 
21سال تحت تربيت امام رضا(ع) بوده اند و اين امر به 
صورت طبيعى بر ميزان محبوبيت ايشان مى افزايد. 

يكى ديگر از وجوه امتياز حضرت معصومه(س) نقل 
رواياتى از امام صادق، امام رضا و امام جواد(ع) است 
كــه دلالت بر منزلت والاى ايشــان دارد. مضامين 

زيارتنامه ها را هم بايد به اين امر افزود.
چهــارم اينكه؛ پس از حضــرت زهرا(س) حضرت 
معصومه(س) دومين بانويى هســتند كه زيارتنامه 
مأثور يا منســوب به معصوم(ع) دارند. اگر هر سه 
زيارتنامه مشهور و غيرمشهور حضرت معصومه(س) 
سند محكمى نداشته باشد، احتمال اين كه بخش 
اول يكى از اين ســه زيارتنامه معتبر و صادر شده 
از ســوى امام رضا(ع) و داراى درجه اعتبار حديثى 

«حسن» باشد، بسيار قوى است. 
نكته پنجم توجه به مرقــد حضرت معصومه(س) 
از ســوى ديگر امامزادگان است؛ وقتى اولين دسته 
از ســادات رضويه به قم آمدنــد به مقبره حضرت 
معصومه(س) اهتمامى ويژه داشتند و تنى چند از 
بزرگان آن ها در كنار حضرت معصومه(س) به خاك 
سپرده شدند. نخستين گنبد بر فراز اين قبر نورانى 
هم از سوى زينب دختر امام جواد(ع) در سال 256 

قمرى ساخته شد. 

 اتفاقاً علماى بزرگ شــيعه نيز همواره به 
حضرت معصومه(س) نهايت ارادت، احترام و 

توجه را داشته اند... 
بله؛ همين طور اســت، مى خواهم بحــث خود را با 
خاطره اى از يكى از علما شــروع كنم. حاج حسين 
يزدى، از علماى شاخص عصر صفوى و از شاگردان 
برجسته شــيخ بهايى، مدت ها در مشهد به تدريس 
مشــغول بود و در اواخر عمر خود از او خواستند كه 
تدريس خود را در قم ادامه دهد. ميرزا عبداالله افندى 
در كتــاب رياض العلما و حياض الفضــلا (جلد دوم، 
صفحه 195) نقل كرده اســت كه وى در پاســخ به 
چرايى اين وضعيت، پاسخى بسيار لطيف داد و گفت: 
خدمتكار يك خاندان وقتى به كهنسالى برسد، او را 
به خدمت زنان خانــواده مى گمارند و او محرم آنان 
مى شود. اين حس لطيف حسين يزدى در بسيارى 
از علما هست كه افتخار دارند در خدمت اين بانوى 
بزرگوار باشند و وى را در بسيارى از فعاليت هاى علمى 
و فرهنگى و خيريه خود شــريك سازند و اين حس 
عميق عاطفى را نشان صميميت و مودت و محرميت 
معنوى خود با خاندان نبوت مى شــمارند. حضرت 
معصومه(س) نه فقط محرم اسرار توده هاى مردم بلكه 
رازدار نهان همه فضلا و علماى بزرگ شــيعه كه به 
عنوان مجاور يا مسافر به ديدارش شتافته اند، بوده اند و 

هستند. 
ايــن موضوع از زاويه اى ديگر جايــگاه واقعى زن در 
منظومه فكر اســلامى را نشــان مى دهد كه اكنون 
فرصت پرداختن بيشتر به آن نيست. دريغم مى آيد 
در اين زمينه به دو بيت از قصيده بســيار زيبايى كه 
حسب نقل مرحوم محمدحسين اعلمى حايرى در 
كتاب تراجم أعلام النساء در كتيبه ضريح نوشته شده 

است، اشاره نكنم:
زمره روحانيان و جمله كروبيان

از پى خدمت همه بر پا و جا برخاستى
هر فريدون شوكتى و هر سليمان حشمتى

بر درش چون سايبان در روز و شب آراستى

 چرا حضرت معصومه (س) به شــهر قم 
مهاجرت كردند؟

درباره چرايى ورود حضرت معصومه (س) به شــهر 
قم دو گزارش وجــود دارد كه البته قابل جمع هم 
هســتند. بنا بر گزارش نخســت، آن بانو در سال 
201ق. در مســير حركت به سوى مرو براى ملحق 
شــدن به امام رضا(ع) به شهر ســاوه رسيدند و در 
آنجا دچار بيمارى شدند و با توجه به آگاهى قبلى 
درباره محبت مردم قم به اهل بيت(ع) ســراغ اين 
شهر را گرفتند و چون پاســخ شنيدند 10 فرسخ 
بيشــتر از ساوه فاصله ندارد به اين شهر آمدند و بنا 
بر گزارش دوم، اشعريان ساكن قم به رهبرى موسى 
بن خزرج اشعرى، كه قبيله اى عربى و سخت محب 
اهــل بيت(ع) بودند وقتــى متوجه حضور حضرت 
معصومه(س) در ســاوه شدند از ايشان براى حضور 

در قم دعوت به عمل آوردند.

 مضجع شريف و مطهر اين بانوى بزرگوار در 
شهر قم چه آثار و بركاتى براى اين شهر در پى 

داشته است؟ 

رونق قم به عنوان يك كانون زيارتى و تبديل شدن 
آن به يك پايگاه بسيار مهم علمى و فرهنگى براى 
شــيعيان دوازده امامى به بركــت حضور حضرت 
معصومه(س) در اين شــهر محقق شــده اســت. 
جايگاه تاريخى شــخصيت ها را تنها با بررسى ابعاد 
و نقش آفرينى هاى ايام حيات آن ها نمى توان بررسى 
كرد؛ چه بســيارند افرادى كــه در ايام حيات خود 
چندان شناخته نيستند ولى پس از مرگشان حركتى 
گسترده تر را ايجاد مى كنند، حضرت معصومه(س) 
چنين است، ما از ايام حياتشان اطلاع زيادى نداريم 
و نمى توانيم براحتى از نقش آفرينى هاى ايام حيات 

ايشان سخن بگوييم. 
حتى روايات مربوط به فضايل ايشــان هم جز يك 
روايت مربوط به مرحله پس از رحلتشان است، ولى 
نقش علمى، اجتماعى و حتى سياسى و اقتصادى 
مرقد مطهر ايشان بسيار عميق، گسترده و چشمگير 

است. 
مركزيت قم پيــش از ورود حضرت معصومه(س)، 
محله ميانى خيابان آذر و مسجد جامع قديم شهر 
بود ولى خاكسپارى ايشان در باغ بابلان، بيرون شهر 
قم، بتدريج مركزيت شهر را تغيير داد و اين باغ را به 

مركز شهر تبديل كرد. 
رونق علمى اين شهر بى ترديد متأثر از وجود مرقد 
مطهر حضرت معصومه(س) است. اگر روزى كتابى 
مانند «تاريخ مدينه الســلام» يا همان «تاريخ بغداد» 
نوشــته خطيب بغدادى م 463 ق. كه دربردارنده 
شرح حال 7831 تن از عالمان ساكن هميشگى يا 
موقت بغداد است، درباره قم نوشته شود به احتمال 
زياد حجمى بيشــتر از 14جلد كتاب تاريخ بغداد 
خواهد يافت و اميــدوارم روزى اين كار مهم انجام 

شود.

 توصيه بسيار زيادى درباره فضيلت زيارت 
دليل  نقل شده است.  حضرت معصومه(س) 

اين مسئله چيست؟
توصيه به زيارت امامزادگان از جمله مضجع نورانى 
حضرت معصومه(س) شايد به اين دليل است كه 

اين بقاع متبرك مهم ترين عامل اجتماعى گسترش 
فرهنگ و معارف اهل بيت(ع) هســتند. اين مراقد 
كانون انس عاطفى و معنوى همه اقشــار مردم با 
خاندان رسالت اســت و با انبوهى از مسائل تلخ و 
شيرين و غم و شادى زندگى توده مردم گره خورده  
است. بر اين اســاس توصيه ائمه(ع) به زيارت قبر 
امامزادگان چه بسا به مثابه اقدامى براى روشن نگاه 
داشتن يك چراغ براى هدايت مردم و اقدامى براى 
باز نگاه داشــتن يك راه بــراى حفظ ارتباط مردم 
با الگوهاى هدايت و اقدامى براى نهادينه ســازى 
فرهنگ و معارف اهل بيت(ع) در ميان مردم باشد.

 به نظر جناب عالى چطور مى توان از دهه 
كرامت و بارگاه حضرت معصومه(س) به عنوان 
فرصتى براى ترويج معارف ناب اهل بيت(ع) 

بهره گرفت؟
در برابر دهه ها و هفته هايى كه بر اساس شهادت ها 
و رحلت ها شــكل گرفته، دهه كرامــت از معدود 
دهه هايى است كه مانند دهه فجر و هفته وحدت 
بر اساس يك مناسبت شاد شكل گرفته است و در 
عين حال نســبت به آن دهه ها كه وجه سياســى 
آن ها بر وجه فرهنگى شــان غلبــه دارد، در دهه 
كرامت وجه فرهنگى و معنوى بر ديگر وجوه برترى 

دارد.
 اين ويژگى زمينه ساز اين امر مهم است كه شمار 
بيشترى از مردم، اين دهه را متعلق به خود بشمارند 
و فرصتى بسيار خوب براى ايجاد ارتباط با گروه هاى 

مختلف مردم پديد آيد. 
فعاليت هايى كه در اين دهه مى تواند انجام شــود 
بحمداالله تنوع خوبى دارد و من پيشــنهاد تازه اى 
ندارم. البته اگر از خود مردم پرسيده شود كه مايلند 
در شــهر و روســتاى محل اقامت آن ها چه اقدام 
دينى و فرهنگى مرتبــط با امام رضا(ع) و حضرت 
معصومه(س) صورت بگيرد بدون ترديد پاسخ هايى 

بسيار بديع و قابل توجه دريافت مى كنيم. 
تنها نكته اى كه تذكر آن را لازم مى دانم نياميختن 
برنامه هاى اين دهه با انگيزه ها و اهداف و برنامه هاى 
سياســى جناحى اســت كه هم خيــر و بركت و 
اثرگذارى كارها را از بين مى برد و هم در درازمدت 
به اعتماد مردم نسبت به متوليان امور دينى لطمه 

مى زند.
 امروزه هيچ نهاد فرهنگى قدرت نرمى همســان با 
آســتان مقدس امام رضا(ع) و پس از آن حضرت 
معصومه(س) و در مرحله هاى بعد ديگر امامزادگان 
بى واســطه يا بقاع متعلق بــه اولاد و احفاد ائمه 
اطهار(ع) را ندارد و حيف است كه ما به دست خود 

اين قدرت را كم اثر كنيم. 
اگر دلالت هاى معنوى، معرفتى، سياسى، اجتماعى 
و روانشــناختى ايــن بنــد از زيارتنامــه حضرت 
معصومه(س) مد نظر دست اندركاران دهه كرامت 
قرار گيــرد گمان مى برم بالاتريــن تضمين براى 
موفقيت برنامه ها پديــد خواهد آمد: «در حالى كه 
از خدا خشنودم، از سه راه به او نزديكى مى جويم: 
دوســتى شــما خاندان پيامبر و دورى گزيدن از 
دشمنانتان و تســليم بودن در برابر خدا، اين امور 
را انــكار نمى كنم و هيچ خود برتــر بينى در من 
راه نــدارد و بر بــاور درونى قطعى به (درســتى) 
آن چــه محمد(ص) آورده اســت هســتم و بدان 

خشنودم».

برش

اگــر روزى كتابــى ماننــد «تاريخ 
مدينه الســلام» يا همــان «تاريخ 
بغداد» نوشــته خطيــب بغدادى 
م 463 ق. كه دربردارنده شــرح 
حــال 7831 تن از عالمان ســاكن 
هميشــگى يا موقت بغداد است، 
درباره قم نوشته شود به احتمال 
زيــاد حجمــى بيشــتر از 14جلد 
كتاب تاريخ بغداد خواهد يافت و 
اميدوارم روزى اين كار مهم انجام 

شود

معارف

مدير گروه تاريخ و تمدن دانشگاه باقرالعلوم در گفت وگو با قدس:

رونق علمى قم متأثر از وجود حرم حضرت معصومه است

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش��ماره 139760306015000704 – 1397/02/10 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و س��اختمانهای فاقد س��ند رسمی مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تایباد 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فاطمه محمدیان ماکو فرزند محمد ش��ماره شناسنامه 2603 
صادره از تایباد در شش��دانگ یک باب منزل مس��کونی به مساحت 110.71 متر مربع پلاک 250 اصلی 
واقع در بخش 14 مش��هد شهرستان تایباد خریداری از محل قسمتی از مالکیت سهم الارثی کلیه ورثه 
مرحوم عبدالرزاق غفاری به اسامی جلیل احمد ، مصطفی ، فوزیه ، ماریه و خلیل شهرت همگی غفاری 
و قسمتی از پلاک محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می ش��ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
م��ی توانند از تاریخ انتش��ار اولین آگهی ب��ه مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از 
اخذ رس��ید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اس��ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س��ند مالکیت 

صادر خواهد شد. 9704910
تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/04/09 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/04/24

مهدی حسین زاده-کفیل ثبت اسناد و املاک تایباد

اداره کل ثبت اسناد و املاک سیستان و بلوچستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زابل

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س��اختمان 
های فاقد سند رسمی

برابر رای ش��ماره   139760322002000722   هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و س��اختمان های فاقد س��ند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زابل تصرفات مالکانه 
بلا معارض متقاضی آقای محمد سارانی فرزند رستم بشماره شناسنامه 1331 صادره از زابل در یکباب 
منزل به مس��احت 200 متر مربع پلاک 991 فرعی از 1- اصلی  واقع در بخش دو سیس��تان شهر زابل 
خریداری از مالک رس��می آقای علیرضا نخعی احدی از ورثه محمد نخعی محرز گردیده اس��ت. لذا به 
منظ��ور اط��لاع عموم مرات��ب در دو نوبت به فاصل��ه 15 روز در روزنامه های کثیرالانتش��ار  آگهی می 
ش��ود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور س��ند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتش��ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس��لیم و پس از اخذ رس��ید ، 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تس��لیم اعتراض، دادخواس��ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی 

اس��ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س��ند مالکیت صادر خواهد 
شد .9704925

تاریخ انتشار نوبت اول:شنبه 1397/04/09-تاریخ انتشار نوبت دوم:یکشنبه 1396/04/24
ابراهیم شاهبازی اول – رئیس ثبت اسناد املاک زابل

م الف:651 

اداره کل ثبت اسناد و املاک سیستان و بلوچستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زابل

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س��اختمان 
های فاقد سند رسمی

برابر رای ش��ماره   139760322002001952   هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و س��اختمان های فاقد س��ند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زابل تصرفات مالکانه 
بلا معارض متقاضی آقای جواد میر فرزند علی بش��ماره شناس��نامه  7 صادره از زابل در یکباب منزل به 
مس��احت 250 متر مربع پلاک 354 فرعی از 1- اصلی  واقع در بخش دو سیس��تان خریداری از مالک 
رسمی آقای مرتضی نوری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز در روزنامه های کثیرالانتشار  آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اس��ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .9704933
تاریخ انتشار نوبت اول:شنبه 1397/04/09-تاریخ انتشار نوبت دوم:یکشنبه 1397/04/24

ابراهیم شاهبازی اول - رئیس ثبت اسناد املاک زابل
م الف: 653

اداره کل ثبت اسناد و املاک سیستان و بلوچستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زابل

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س��اختمان 
های فاقد سند رسمی

برابر رای ش��ماره   139760322002001440   هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و س��اختمان های فاقد س��ند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زابل تصرفات مالکانه 
بلا معارض متقاضی آقای  جواد جهانتیغ  فرزند بدیل بشماره شناسنامه 26450 صادره اززابل در یکباب 
منزل به مس��احت 718 متر مربع پلاک  521 فرعی از 1- اصلی  واقع در بخش دو سیس��تان شهر زابل 
خریداری از مالک رسمی آقای مجید مسعودی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه های کثیرالانتش��ار  آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 9704934
تاریخ انتشار نوبت اول:شنبه 1397/04/09

تاریخ انتشار نوبت دوم:یکشنبه 1397/04/24
ابراهیم شاهبازی اول -  رئیس ثبت اسناد املاک زابل  م الف: 652

اداره کل ثبت اسناد واملاک خراسان جنوبی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک سربیشه

هیات موضوع قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی   وساختمانهای فاقد سند رسمی
آگه��ی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 139760308308000016 مورخ 97/4/3 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وس��اختمانهای فاقد سند رسمی 
مس��تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سربیش��ه تصرفات مالکان��ه بلامعارض متقاضی خانم 
صادقه کاهنی فرزند محمد ولی  بش��ماره شناس��نامه 569 صادره از زاهدان در یک قطعه باغ 
به مس��احت 1353/64 مت��ر مربع پلاک 954 فرعی از 1039 اصلی بخش 2 سربیش��ه واقع 
در روس��تای کاهی از محل مالکیت مالک رس��می خانم حاجیه فاطمه کاهنی فرزند کربلایی 
حس��ین محرز گردیده اس��ت  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی  می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باش��ند م��ی توانند از تاریخ انتش��ار اولین آگهی به مدت دو ماه اعت��راض خود را به این اداره 
تس��لیم و پس از اخذ رس��ید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را ب��ه مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اس��ت درصورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.9705012
تاریخ انتشارنوبت اول :   1397/4/10 تاریخ انتشار نوبت دوم :1397/4/24

محمد حسین مصلحی -رئیس  ثبت اسناد و املاک

ابلاغیه
1 – خلیل فرضی زاد سعد آباد        نام پدر:علی        کد ملی:1380275598

نشانی: تبریز کوی دانشگاه 10متری الوند خ مسجد رسول اکرم پ 2 
تاریخ حضور: 1397/5/28 یکش��نبه س��اعت 11:00 محل حضور: ک��رج –میدان طالقانی – 
خیابان طالقانی ش��مالی – ش��هرک اداری – جنب بنیاد ش��هید- شورای حل اختلاف شهید 

بهشتی کرج
تاریخ حضور : 28/ 05/ 1397       ساعت حضور 11:00

در خصوص دعوی ملیحه رضالو به طرفیت ش��ما در وقت مقرر فوق جهت رس��یدگی دراین 
شعبه حاضر شوید.

توجه:
پس از دریافت این ابلاغیه، ابلاغ اوراق قضایی به صورت الکترونیک انجام خواهد ش��د و ابلاغ 
به صورت کاغذی درموارد محدود و استثنا انجام می ود؛ بنابرین ضروری است نسبت به ثبت 

نام و مشاهده این ابلاغیه و ابلاغیه های آتی از طریق سامانه اقدام نمایید.
چنانچه جهت ورود به سامانه، حساب کاربری ) شناسه و رمز( دریافت ننموده اید جهت ثبت 
نام به یکی از دفاتر خدمات الکترونیک قضائی و در صورت عدم دسترسی، به نزدیکترین واحد 

قضائی مراجعه نمایید. 97/11305/ف 
 آ9705756

اگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست و ضمائم  به شرکت امیر کبیر
خواهان اقای صاحب ازادی دادخواستی به طرفیت خوانده شرکت امیر کبیر به خواسته اثبات 
مالکیت مطرح که به این شعبه ارجاع  و به شماره پرونده 9509985485200061شعبه اول 
دادگاه عمومی حقوقی شهرس��تان سرباز ثبت و وقت رسیدگی مورخ 1397/6/5ساعت 8:30 
تعیین که حس��ب دس��تور دادگاه طبق موضوع ماده 73 قانون ائین دادرس��ی مدنی به علت 
مجهول المکان بودن خوانده و درخواس��ت خواهان مرات��ب یک نوبت در یکی از جراید کثیر 
الانتش��ار اگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتش��ار اگهی به دفتر دادگاه 
مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت 

مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد
9705770 

منشی شعبه اول دادگاه عمومی حقوقی شهرستان سرباز 
مهرداد نوری کوتنائی



كامرانى فر: تيم داورى ايران الگوى فيفا 
شده است

ورزش:حسن كامرانى فر كمك داور پر افتخار فوتبال ايران كه سابقه 
حضور در تورنمنت هاى معتبر دنيا را در كارنامه دارد اظهار داشــت: 
پيش از اين هم هر كجا صحبت از داورى مى شد آقاى ماسيمو بوساكا 
رئيس دپارتمان داورى فيفا تيم داورى ايران را مثال مى زد و اكنون نيز 
به عنوان الگوى داورى مدرن دنيا در كليپ هاى آموزشى فيفا، داوران 

ما را نشان مى دهند و اين نمايانگر نگاه مثبت فيفا به داورى ماست.
وى افزود: طبيعتا بعد از دو حضور در مسابقات فينال جام باشگاه هاى 
جهان و فينال المپيك توقعات از داورى، بالا رفته است. ضمن اينكه 
عملكرد كوبل داورى ايران در مســابقات گذشته باعث شد تا كميته 
فيفاى داوران اعتماد زيادى به گروه كشــورمان داشته باشد و ديديد 
كه در جام جهانى بازى هاى حساس به تيم داورى كشورمان سپرده 
شد. وى ادامه داد: فيفا براى اينكه مدل هاى داورى را به دنيا نشان دهد 
دست به اقدامات خوبى زده كه يكى از آنها استفاده از همين تيم داورى 
ايران بود كه مثلا فاكتورهايى چون سرعت بالاى داور براى رسيدن به 
صحنه ها، نوع برخورد با بازيكنان، مديريت بازى و ... را يكجا داشتند و 
فيفا اين مدل داورى را در انتخاب براى بازى هاى مهم به دنيا نشان داد. 
شايد يكى از عواملى كه به استفاده بيشتر از تيم داورى مجرب ما كمك 

كرد همين موضوع باشد.

راز تسبيح داليچ
ورزش: زلاتكو داليچ با  تيم   ملى فوتبال كرواسى دست به تاريخ سازى 
بزرگى زد. او در قاره آسيا مربى شناخته شــده اى است  و سابقه كار 
كردن در ليگ امارات و عربستان را در كارنامه دارد. در ديدار نيمه نهايى 
تصويرى از اين سرمربى كروات تيم   ملى فوتبال كرواسى منتشر شد 
كه بازتاب زيادى در رسانه هاى  عربى داشت و خود اين مربى درباره آن 
سخن به ميان آورد. او در ديدار نيمه نهايى تسبيحى در دست داشت 
و دانه هاى آن را به حركت در مى آورد و انگار كه مشــغول عبادت و 
تسبيح خداى خود در چنين شرايط سختى بود. زلاتكو داليچ گفت : 
اين تسبيح سفيد هيچ وقت از  من جدا  نمى شود و آرامش خاصى به من 
مى دهد. همه آن چه را كه در زندگى به دست آورده ام لطفى از  جانب 
پروردگارم اســت و خودم را مديون او مى دانم. وى گفت: ايمان قوى 
دليل خوشبختى  من در زندگى است. وقتى انسان اميدش را از دست 
مى دهد بايد به خداى مهربان خود تكيه كند و به او ايمان داشته باشد.

رئال و پيشنهاد نجومى به هازارد
ورزش: ادن هازارد، يكى از ستاره هايى است كه رئال قصد دارد براى 
پر كردن خلا رونالدو جذب كند.  هازارد از مدت ها پيش مورد توجه 
رئال مادريد قرار دارد. سال 2012 زيدان جذب او را پيشنهاد داد ولى 
چلسى زودتر اقدام كرد و ستاره بلژيكى را به خدمت گرفت.  در سه 
سال گذشته، زيدان همواره علاقه مند به جذب هازارد بود اما هرگز 
موقعيت براى اقدام رئالى ها فراهم نشد. اكنون و در حالى كه دو سال 
تا اتمام قرارداد هازارد با چلسى باقيمانده و مذاكرات تمديد قرارداد 
نيز با شكست مواجه شده، خبر مى رسد كه رئال مادريد آماده است 

تا پيشنهادى 170 ميليون يورويى را براى جذب هازارد ارائه كند.

مارادونا: كرواسى بهترين الگو براى 
آرژانتين است

ورزش: ديگو مارادونا گفت: فوتبال آرژانتين بايد از پايه و اساس متحول 
شود و اين كار بايد از مديران فدراسيون شروع شود. براى مثال اگر مسى 
الآن توپ را به سمت يكى از مديران فعلى بفرستد، آنها با دست توپ را 
پس خواهند داد چون چيزى از فوتبال نمى فهمند.  به شوكر نگاه كنيد. 
او هم تيمى من در سويا بود و اكنون رئيس فدراسيون فوتبال كرواسى 
است. ارتباط او با بازيكنان تيم ملى كرواسى بى نظير و استثنايى است 
و به خوبى شرايط فوتباليست هاى كشورش را درك مى كند. كرواسى 
يك تيم با يازده جنگجو است  و در زمين براى رسيدن به هدف شان 

جان مى دهند. اى كاش ما هم آنها را الگو قرار دهيم.

گريزمان: نكند «كورتوا» چلسى را 
بارسلونا مى بيند؟

ورزش: آنتوان گريزمان، ســتاره شــماره 7 تيم ملى فرانسه پاسخ 
انتقادات تيبو كورتوا در مورد ســبك بازى اين تيم را داد. گريزمان 
گفت:  نكند كورتوا فكر مى كند چلسى فوتبالى مانند بارسلونا ارائه 
مى دهد؟ براى من تنها وجود ستاره دوم روى لباس فرانسه مهم است.

اينفانتينو: 
اين بهترين دوره جام جهانى بود

ورزش: جانى اينفانتينيو رئيس فيفــا در گفت و گويى جام جهانى 
روســيه را بهترين دوره تاريخ اين رقابت ها دانســت. وى گفت: اين 
يك دوره رقابتى فوق العاده و استثنايى بود. من دو سال پيش گفته 
بودم كه اين بهترين جام جهانى دوران خواهد بود و حالا با يك درجه 
افزايش تكرار مى كنم كه اين بهترين دوره تاريخ اين رقابت هاست. 
وى گفت: دوست دارم از همه بازيكنان، مربيان، داوران و همه كسانى 
كه در اطراف زمين به كار مشغول بودند تشكر كنم. همچنين از همه 
مردم روســيه، دولت، ولادمير پوتين، كميته برگزارى و فدراسيون 

فوتبال روسيه كه اين مسابقه را به خوبى هدايت كردند.

پوگبا: 
گريزمان مى تواند زيدان فرانسه باشد

ورزش: پل پوگبا، ستاره خط ميانى فرانســه به تمجيد از عملكرد 
آنتوان گريزمان پرداخت. پوگبا گفت:  زين الدين زيدان يك اسطوره 
و افسانه در دنياى فوتبال است و آنتوان گريزمان در همين مسير قرار 
داشته و مى تواند اسطوره فرانسه باشد. گريزمان در فرانسه بازيكن 

محبوبى بوده و در زمين نيز نشان داده كه انسان بزرگى است .

مارسلو 50 ميليون يورويى شد
ورزش: باشگاه رئال مادريد رقم فروش ســتاره برزيلى خود را براى 
پيوستن به يوونتوس اعلام كرد. كريستيانو رونالدو انتقال بزرگ فصل 
جابه جايى تابستانى لقب گرفت. اين بازيكن پرتغالى تصميم گرفت 
كه  رئال مادريد را بعد از 9 سال ترك كند و راهى يوونتوس شود. او 
در رئال مادريد رابطه بسيار خوبى با مارسلو برزيلى داشت و خواستار 
حضور اين بازيكن در يووه شده است. روزنامه الموندو اعلام كرد كه 
رئال رقم فروش مارسلو را اعلام كرده و تنها با 50 ميليون يورو حاضر 

به جدايى اين بازيكن با تجربه برزيلى است.

دعوت دوباره فردوسى پور از سرمربى پرسپوليس
برانكو مفسر فينال جام جهانى شد

حسينى:  تهيه كننده و مجرى برنامه بيست هجده براى ويژه برنامه 
مربوط به فينال جام جهانى روسيه از ســرمربى پرسپوليس دعوت 
كرده است. در جريان مســابقات جام جهانى روسيه عادل فردوسى 
پور براى يكى از برنامه هاى بيست هجده كه مربوط به بازى تيم ملى 
كرواســى بود از برانكو براى حضور در برنامه دعوت كرد كه سرمربى  
پرسپوليس اين دعوت را نپذيرفت. كرواسى با عملكردى خيره كننده 
توانست به فينال جام جهانى برسد و امشب بايد به مصاف فرانسه برود.
فردوسى پور بار ديگر از برانكو براى حضور در اين برنامه دعوت كرده و 
گفته مى شود سرمربى پرسپوليس اين بار پذيرفته كه در برنامه بيست 
هجده حاضر شود. برانكو از مصاحبه اى كه كارلوس كى روش در اين 
برنامه عليه وى انجام داد به شدت عصبانى بود و به طور غيرمستقيم 

به مجرى برنامه نيز كنايه زد.

نبرد  اسكاتلندى ها 
بر سر ميلاد محمدى

ورزش: نشريه انگليسى «سان» گزارش داد باشگاه سلتيك مى تواند 
در راه جذب ميلاد محمدى، متخصص پشتك - اشاره به پرتاب اوت 
عجيب مدافع تيم ملى در بازى با اسپانيا - با كلاسكو به رقابت بپردازد 
و آنها در حال سبك و سنگين كردن حركت براى اين انتقال هستند.

«سان» گزارش داده بود كه اين دو باشگاه اسكاتلندى نسبت به جذب 
اين ستاره ايرانى علاقه مند هستند، اما سلتيك به دليل اينكه آينده 
كايرن تيرنى، مدافع چپش در هاله اى از ابهام است در حال ارزيابى 

اوضاع براى حركت براى اين انتقال هستند.
ميلاد محمدى، مدافع چپ تيم احمد گروژنــى مى تواند خود را در 
مركز طناب كشى اولد فيرم - اشاره به رقابت سنتى گلاسكو رنجرز 
و سلتيك - ببيند. دليل اينكه سلتيك نسبت به حضور در اين رقابت 
براى جذب محمدى مردد است، اين اســت كه اورتون در نظر دارد 
كايرن تيرنى را از ســلتيك به خدمت بگيرد و آينده وى در اين تيم 
نامشخص است. در صورتى كه تيرنى 21 ساله از سلتيك جدا شود، 
سلتيك نياز به يافتن جانشــينى براى وى دارد و ميلاد محمدى كه 
توانايى بازى با هر دو پا دارد و مى تواند در پست هاى بال، بال چپ و 

دفاع راست بازى كند، يكى از گزينه هايى است كه آنها مدنظر دارند.
محمدى 24 ساله كه 21 بازى ملى دارد، به خاطر پشتك عجيبى كه 
در بازى با اسپانيا زد، سوژه اينترنتى شد. باشگاه هايى كه خواهان به 
خدمت گرفتن اين مدافع ايرانى كه يك ســال از قراردادش با احمد 
گروژنى باقى مانده، هســتند براى جذب وى حداقل بايد 2 ميليون 
پوند پرداخت كنند. استيون جرارد، سرمربى جديد و اسطوره فوتبال 

ليورپول نيز به دنبال يك مدافع چپ براى تيمش است.

انتقال حسينى به ترابزون در هاله اى از ابهام
پاسپورت ملى پوش آبى ها ضبط شد

ورزش: در حالى كه انتقال ســيدمجيد حســينى از اســتقلال به 
ترابزون اسپور در هاله اى از ابهام است، نشريه «فوتوماچ» تركيه خبر 
داد براى مجيد حسينى كه با باشــگاه ترابزون اسپور تركيه به توافق 

رسيده، مشكلات جديدى به وجود آمده است.
ترابزون اسپور بند فسخ 300 هزار يورويى قرارداد اين مدافع 22 
ساله را فعال كرده، اما هنوز نتوانسته مقاومت باشگاه استقلال را 
بشكند. باشــگاه اســتقلال كه در اين زمينه با فدراسيون فوتبال 
ايران همكارى دارد، پاســپورت اين فوتباليســت جوان را ضبط 
كرده تا مانع از سفر وى به تركيه شــود. باشگاه ترابزون اسپور كه 
حتى بليت هواپيماى مجيد حسينى را براى حضور در تركيه تهيه 
كرده بود، از فدراسيون فوتبال تركيه براى ورود به حل اين مشكل 
كمك خواهد گرفت.اوزكان سومر، مدير هماهنگى باشگاه ترابزون 
اسپور در اين خصوص گفت: «انتقال حسينى در حال حاضر شدنى 
نيست، اما لغوى هم در كار نيست.  مديران باشگاه فكرى شبيه به 
اينكه بى خيال اين انتقال شوند، دارند. در شرايط مبهمى هستيم 

و منتظريم ببينيم چه مى شود».

كدام تيم ها انصارى فرد را مى خواهند؟
ورزش: باشگاه هاى تركيه اى بشيكتاش و فنرباغچه و 2 باشگاه آلمانى 
اشتوتگارت و آگزبورگ خواهان به خدمت گرفتن كريم انصارى فرد، 
بهترين مهاجم فصل گذشــته المپياكوس هســتند. اين احتمال 
وجود دارد كه باشگاه المپياكوس بزودى پيشنهاد ديگرى نيز براى 
انصارى فرد دريافت كند. المپياكوس از روز گذشــته دومين اردوى 
تابســتانى خود را در بلژيك آغاز كرده و طبق گزارش سايت خبرى 
اين باشگاه كريم انصارى فرد و احسان حاج صفى با تاخيردو روزه در 
اين اردو بايد حاضر شوند. هر چند انصارى فرد شايد با توجه به انتقال 

احتمالى اش به يونان سفر كند.

حسينى: سازمان ليگ فقط دستور مى دهد
ورزش: كاپيتان تيم فوتبال پرسپوليس در پاسخ به سوالى درباره 
احتمال لغو شــدن ديدار ســوپر جام، اظهار كرد: به عنوان يك 
بازيكن مى گويم ما تمرين كرده ايم و آماده هر شرايطى هستيم. 
اما واقعا مشكلات ليگ برتر ما آن قدر زياد است كه خيلى بيشتر از 
اين ها بايد درباره آن صحبت كنيم. خيلى از تيم ها هنوز نتوانسته 
اند خودشان را آماده كنند، اما ســازمان ليگ دستور مى دهد كه 
تيم ها بازى كنند و اصلا برايشان مهم نيست كه در فوتبال ما چه 
مى گذرد. وى  در پايان صحبت هــاى خود با راديو تهران، تصريح 
كرد: مى خواهم دربــاره برخى مديران هم صحبــت كنم كه مى 
گفتند چرا فلان بازيكن خط خورده اســت. آقاى مدير بايد بداند 
فلان بازيكن صبح و بعد از ظهر زحمت كشيده است. سرمربى تيم  
 ملى تصميم گيرنده است و بهترين تصميم را مى گيرد و شناخت 
كافى دارد و چهار ســال با بازيكن  كار كرده اســت اما فردى كه 
بيرون از اين مســئله اســت نمى تواند بيايد و راحت بگويد فلان 
بازيكن خط خورده و اشــكالى ندارد. اگر ما حرفــى نمى زنيم به 
خاطر اين است كه جو خراب نشــود. اگر بخواهيم صحبت كنيم 

راحت اين كار را انجام مى دهيم.

رسول خطيبى مالك
ماشين سازى تبريز شد

ورزش: محمدرضا زنوزى امتياز باشگاه ماشين سازى را به رسول 
خطيبى واگــذار كرد. همچنين حســين خطيبى، برادر رســول 
خطيبى به عنوان سرمربى انتخاب شد و سعيد حاجى زاده به عنوان 
مديرعامل باشــگاه به كار خود ادامه خواهد داد. اعضاى كادر فنى 
جهت آماده ســازى تيم براى حضور در رقابت هــاى ليگ يك نيز 

متعاقباً انتخاب مى شوند. 

ضد حمله
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خبركوتاه از جام 21

لنز 2018

تداوم حضور بايرن مونيخ
 در فينال جام هاى جهانى

نود : حالا بايرن مونيخ از فينال جام جهانى 1982 به اين سمت، 
حداقل يك نماينده در فينال ها داشته است.

به گزارش وبسايت نود و به نقل از ســايت رسمى بوندسليگا، 
فرانسه و كرواسى عصر يكشنبه در مســكو فينال جام جهانى 
را برگزار كردند. حضور فرانســه در فينال به اين معنا بود كه 
براى دهمين دوره متوالى، باشگاه بايرن مونيخ نماينده اى در 

فينال ها داشت.
كورنتين توليسو، بازيكن فرانســوى تيم بايرن مونيخ است 
كه در بازى فينال حضور داشت. 20 ســال قبل هم بيزنت 
ليزارازو تنهــا نماينده بايرن مونيخ در بــازى فينال بود كه 
توانست به همراه كشورش، فرانســه براى اولين بار قهرمان 

جهان شود. 
از جام جهانى 1982 به اين سو، بايرن مونيخ حداقل يك نماينده 
را در ديدارهاى فينال جام جهانى داشته است؛ ركوردى كه آن ها  

مشترك به همراه اينتر ميلان آن را در اختيار دارند.
حضور طولانى مدت توليســو در جام جهانى به معناى آن است 
كه نيكو كواچ، ســرمربى جديد بايرن مونيخ بايد بخش زيادى از 
آماده سازى پيش فصل را بدون هافبك 23 ساله سپرى كند. در 
ادامه به تمامى نمايندگان بايرن مونيخ در فينال هاى جام جهانى 

از سال 1982 به اين سمت اشاره مى كنيم:
1982: كارل هاينز رومنيگه، پل برايتنر، وولفگانگ درملر (آلمان 

غربى)
1986: لوتار ماتيوس، ديتر هوينس، نوربرت ادر (آلمان غربى)

1990: كلاوس اوگن تالــر، يورگن كولر، اشــتفان رويتر، لوتار 
ماتيوس (آلمان غربى)

1994: جورجينيو (برزيل)
1998: بيزنت ليزارازو (فرانسه)

2002: اوليور كان، كارســتن يانكر، توماس لينكه، ينس يرميز 
(آلمان)

2006: ويلى سانيول (فرانسه)
 2010: آرين روبن، مارك فن بومل (هلند)

2014: مانوئل نوير، فيليپ لام، ژروم بواتنگ، باســتين شواين 
اشتايگر، توماس مولر، ماريو گوتزه (آلمان)

2018: كورنتين توليسو (فرانسه)

اگر اتفاقى افتاد هواداران مرا درك كنند!
بيرانوند: 18 برابر پرسپوليس پول مى گيرم

ورزش:  عليرضا بيرانونــد درباره آخرين وضعيتــش براى فصل 
آينده گفت: پيشــنهادات زيادى دارم و در ســخت ترين شرايط 
زندگى ام هستم. نمى دانم چه كار كنم. مى خواهم جزو سه نامزد 
بهترين دروازه بان دنيا شوم. از نظر مالى هم پيشنهاداتم 18 برابر 
پرسپوليس اســت. اميدوارم تصميمى بگيرم كه پرسپوليس ضرر 
نكنــد.  وى افزود: از دينامــو اوكراين، بشــيكتاش تركيه، تورينو 
ايتاليا و تيم هايى از هلند و پرتغال پيشنهاد دارم. پيشنهاد دينامو 
كه قطعى اســت و آن ها آماده عقد قرارداد هســتند.  البته خودم 
دوست دارم به تورينو بروم. تا دو روز آينده همه چيز مشخص مى 
شــود.  بيرانوند درباره اينكه صحبت هايش بوى جدايى مى دهد 
گفت: پرسپوليس شــرايط خاصى دارد و تا نيم فصل محروم است. 
اميدوارم تصميمى بگيريم كه باشــگاه ضرر نكنــد ولى اگر اتفاقى 

افتاد هواداران درك كنند. 

فيفا از سياه جامگان 
3  امتياز كسر كرد

ورزش: وثوق احمدى ، رئيس كميته تعيين وضعيت بازيكنان اعلام 
كرد فيفا از سياه جامگان سه امتياز كسر كرده است و اين تيم با امتياز 

منفى 3 فصل آينده كارش را در ليگ دسته اول آغاز مى كند.

جهانبخش در تست پزشكى لسترسيتى؟ 
ورزش: ديروز شــايع شــد عليرضا جهانبخش، وينگــر ملى پوش 
كشورمان براى شركت در تست هاى پزشكى لسترسيتى در انگلستان 
به سر مى برد. اين در حالى است كه اين بازيكن اظهار نظر رسمى در 

اين رابطه نداشته است.

تجمع هواداران استقلال
 مقابل وزارت ورزش

ورزش: هواداران استقلال صبح ديروز مقابل وزارت ورزش و جوانان 
حضور يافتند و عليه مديران وزارتخانه و همچنين مديران باشــگاه 
اســتقلال شــعار دادند.آن ها شــعارهايى عليه پندار توفيقى و رضا 
افتخارى دادند و به نحوه يارگيرى آبى هــا در فصل نقل  و انتقالات و 
همچنين تمديد قرارداد با بازيكنان تاثيرگذار اين تيم در فصل گذشته 

اعتراض كردند.

نيويورك تايمز: در جريان ديدار حساس انگليس و كلمبيا، 
در اواخر بازى درحاليكه بازى 30 دقيقه به درازا كشيده شده 
بود و سپس كار به ضربات پنالتى كشيد، دوربين ها كين را در 
حالى نشان دادند كه بطرى نوشيدنى خود را با شدت و قدرت 
در دهانش خالى مى كرد. ولى بعد، كين به جاى نوشيدن مايع، 

آن را مثل فواره به بيرون پرتاب مى كرد. 
ديگر بازيكنان انگليس هم در بازى مقابل كرواسى هر وقت كه 
فرصتى پيش مى آيد دهان هاى خود را با مايع آبكشــى كرده 
و مايع را به بيرون تف مى كردند. بســيارى ديگر از بازيكنان 
تيم هاى ديگر هم در حال انجام حركاتى مشابه به تصوير كشيده 
شدند. كريستيانو رونالدو، ستاره  پرتغالى، بعد از چندين بار فشار 
دادن بطرى نوشيدنى به دهانش، مايع را به حالتى شبيه خط و 

نقطه به بيرون پرتاب مى كرد.

هدف بعضــى بازيكن ها از اين كار ممكن اســت جلوگيرى از 
خشك شدن دهان شان باشد ولى برخى ديگر به نظر مى رسد 
اين كار را عامدانه تر و جدى تر انجام مى دهند. فوتباليســت ها 
معمولاً علاقه اى بــه صحبت كردن دربــاره  رازهاى آمادگى 
جسمانى شان ندارند و در نتيجه كسى از محتواى بطرى هاى 
آنها خبر ندارد. ولى برخى دانشــمندان علــوم تغذيه و علوم 
ورزشــى مى گويند اين احتمال وجود دارد كه آنها از تكنيكى 
به نام كرب رينزينگ يا آبكشى با كربوهيدرات استفاده كنند. 

 بيــش از يك دهه اســت كه تحقيقــات انجام شــده درباره  
ورزش هاى استقامتى اى مثل دوچرخه سوارى يا دوى استقامت 
نشان داده كه ورزشكاران اگر دهان خود را با محلولى اشباع شده 
از كربوهيدارت شستشــو دهند، بدون اينكه مايع را بنوشند، 
اين حركت مى تواند انرژى ناگهانى در بدن شان بوجود بياورد. 

 تيم ملى انگليس در جام جهانى از صحبت درباره  تاكتيك هاى 
تغذيه اى خود سر باز مى زند اما منبعى نزديك به سه شيرها به 
نيويورك تايمز گفته كه روش آبكشى با كربوهيدرات، اقدامى 
بوده كه تيم ملى انگليس در گذشــته هم انجام مى داده و اين 
روش از ديد انگليســى ها اقدامى اســتاندارد و بدون مشكل 

قلمداد مى شد. 
تحقيقات درمورد بلعيدن كربوهيدارت و تاثير آن در عملكرد 
فوتباليست ها تازه آغاز شــده و همچنان در آغاز راه است. در 
عين بازى گاهى چند ثانيه اى فرصت پيدا مى شود كه بازيكنان 
مى توانند از آن براى نوشيدن مايعات استفاده كنند ولى فرصت 
اصلى آنها وقت بين دو نيمه اســت. تا كنون هيچكس ميزان 
بهينه  كربوهيدراتى كه بايد براى دريافت حداكثر انرژى اضافى 

استفاده شود را مشخص نكرده است. 

سينا حسينى : شــايعه ديپورت اميد ابراهيمى از ليگ 
ستارگان قطر در شرايطى در محافل خبرى داخلى منتشر 
شــد كه اين بازيكن ظهر روز شــنبه با حضور در باشگاه 
استقلال برگه تســويه حســاب خود را از اين مجموعه 
دريافت كرد و براى گرفتن ITC خود راهى فدراســيون 
فوتبال شد تا مقدمات حضورش در تيم قطرى را به صورت 

قطعى مهيا كند.
اما ســوالى كه براى هواداران مطرح شد اين بود كه چرا و 
به چه علت شــايعه ديپورت اميد ابراهيمى مطرح شد و 
رسانه هاى همسو با باشگاه استقلال اين خبر را به صورت 
جدى مطرح كردند در حالى كه اين بازيكن هيچ مشكلى 

براى حضور در الاهلى قطر نداشت!
منابع خبــر در اين ارتبــاط مى گويند ايــن يك بازى 
رسانه اى از سوى مديران داخلى و ميانى باشگاه استقلال 
بود تا در روزى كه هــواداران به نشــانه اعتراض مقابل 
ساختمان وزارت ورزش و جوانان قصد تجمع داشتند به 
اين ترتيب قدرى از شدت انتقادات وارده را كاهش دهند 
تا به اين شكل هواداران به خيال اين كه اميد در آستانه 
بازگشت به استقلال اســت در تصميم خود براى حضور 

در تجمع اعتراضى مقابل ساختمان وزارت 
تجديد نظر كنند. امــا همه چيز با 

حضور اميد ابراهيمى در باشگاه 
استقلال و تسويه حساب او با 

بخش مالى و ادارى باشگاه 
برملا شــد. هافبك سابق 
استقلال كه از پشت پرده 
اين اتفاق خبردار شده بود 
قصد داشت با افشاگرى در 
اين خصوص بازى رسانه 
اى برخى نزديكان باشگاه 

استقلال را نقش بر آب كند 
اما توصيــه مدير برنامه هاى 

اين بازيكن و برخى مشــاوران 
وى مانع از اين اتفاق شد به همين 

دليل او بدون اينكه به اين اتفاق 
توجه كند به ساختمان 

در  باشــگاه 

سعادت آباد رفت تا زمينه جدايى اش از استقلال را به 
صورت قانونى فراهم كند. اما بد نيست بدانيد كه 
اميد ابراهيمى به زودى مصاحبه اى توفانى 
درباره شرايط كنونى باشگاه استقلال و 
دلايل جدايى اش خواهد داشت كه با 
انجام اين مصاحبه احتمالى بسيارى از 
اتفاقات پشت پرده مربوط به جدايى او 
براى هواداران فاش خواهد شد البته 
برخى نزديكان باشــگاه استقلال 
كه در برهه كنونى خوب مى دانند 
مصاحبه بى پــرده اميد ابراهيمى 
مى تواند آرامش اردوى استقلال را بر 
هم بزند در تلاشند از طريق واسطه هاى 
نزديك به ابراهيمى به ويژه كمك خسرو 
حيدرى مانع از انجام اين كار شوند تا 

ماجرا همين جا تمام شود.

اعضاى تيم اســتقلال اين روزها در اردوى تركيه حضور دارند 
و در حالى كه ســازمان ليگ تاكيد كرده بازى سوپرجام بين 
استقلال و پرسپوليس روز بيســت و نهم برگزار  مى شود اما 
شاگردان شفر براى بازى با كارلسروهه آلمان برنامه ريزى كرده 

و تصميم دارند روز 31 تير به تهران برگردند!
با اين شرايط طى روزهاى گذشــته شفر رسما با برگزارى اين 
بازى مخالفت كرده و حتى مسئولان باشگاه استقلال در اين 
چند روز كه بابت برگزارى اين بازى تحت فشار هستند مدعى 
شدند ممكن است با تيم اميدشان به مصاف پرسپوليس بروند 
اما جالب اينجا است كه استقلال با تيم اميدش هم نمى تواند 

در سوپرجام بازى كند!
طبق برنامه اعلام شده، تيم اميد استقلال در مسابقات ليگ اميد، 

در روز 26 تيرماه بايد در هفته سوم اين بازى ها به مصاف اروندچرخ 
برود و در روز 31 تيرماه در هفته چهارم ليگ اميدها (يعنى 2 روز بعد 
از تاريخ سوپرجام) بايد در دربى حساس اميدها ميهمان پرسپوليس 
در ورزشگاه شهيد اسماعيلى باشــد. با اين شرايط اگر تيم اميد 
استقلال هم بخواهد در روز 29 تير با تيم بزرگسالان پرسپوليس در 
سوپرجام بازى كند در آن صورت هرگز نمى تواند دو روز بعد يك 
بازى سنگين در ليگ اميدها با تيم اميد پرسپوليس داشته باشد! 
به اين ترتيب شفر و شاگردانش بايد در اين شرايط در تهران حضور 
داشته و تيمى را براى بازى سوپرجام آماده كنند زيرا حتى تيم اميد 

استقلال هم شرايط آماده سازى براى اين ديدار را ندارد.
نامه تهديدآميز سازمان ليگ 

ســازمان ليگ در نامه اى به باشگاه اســتقلال بر ضرورت 

برگزارى ســوپرجام  تاكيد و اعلام كرد: در صورت انصراف 
از حضور در اين مســابقه جريمه اى  چنــد ميليارد تومانى 
در انتظار آن باشگاه است.  در  نامه  سازمان ليگ به  باشگاه 

استقلال آمده است: 
نظر به اينكه مسابقه سوپرجام فوتبال ايران در قرارداد تبليغات 
محيطى درج  شده و درآمد حاصله از اين بازى متعلق به همه 
باشگاه هاى كشور است، چنانچه  هر باشــگاهى به هر دليلى 
از حضور در اين مســابقه خوددارى نمايد كليه خسارت  هاى 
وارده(چندين ميليارد تومانى) بر عهده آن باشگاه خواهد بود 
و پرونده عدم  حضور در مسابقه ســوپرجام نيز جهت تصميم 
گيرى هاى بعدى و برخورد با  عوامل عدم حضور در اين مسابقه 

به اركان قضايى فدراسيون فوتبال ارسال مى  شود.

ورزش:  دروازه بان كروات تيم پرسپوليس از 
شرايط اين تيم در اردوى آماده سازى پيش 
فصل راضى است و به تكرار قهرمانى در ليگ 

برتر مى انديشد.
رادوشــويچ پس از پايان اين اردو 
درباره شانس ايستادن در دروازه 
پرسپوليس و قهرمانى كرواسى 

در بازى امشب صحبت كرد.
* فصــل را در ســرزمين 
مادرى ات شــروع كردى. 
چه تفاوتى با سال هاى قبل 

داشت؟
بايد بگويم تقريبا مشــابه بود. 
به انــدازه كافــى كار كرديم تا 

آماده باشــيم. هر روز سخت تمرين 
مى كرديم و بازى هاى خوبى را هم انجام 
داديم. كيفيت بازى ها البته امسال بهتر 

از اردوى اوكراين بود.
* در ســومين فصل حضــور در 
پرسپوليس، تصميم دارى گلر شماره 

يك تيم بشوى؟

من آرزو مى كنم كه بتوانيم از عنوان قهرمانى در 
ليگ دفاع كنيم. اين تنها آرزويى است كه من مى 

توانم براى فصل جديد داشته باشم.
* پس از جــام جهانــى، بيرانوند 
با پيشــنهادهاى خارجى خوبى 
روبرو شده و ممكن است تيم را 

ترك كند...
ايــن براى علــى خوب اســت اما 
فقط به خودش و باشــگاه ارتباط 
دارد. من هميشه براى باشگاهم 
حضور دارم. من در اين شرايط 
بحرانى مى مانم و قصد دارم تا 
جايى كه در توانم هست، به 
تيم كمك كنــم؛ فقط براى 
نتيجــه گرفتن. ايــن تنها 
چيزى اســت كه اهميت 

دارد.
* جانشــينى بيرانوند 
در پرســپوليس چقدر 

سخت خواهد بود؟
ابتدا بايد او از تيم برود تا بتوانيم 

در خصوص چنين مســئله اى صحبت كنيم. من براى 
على بهترين ها را آرزو مى كنم. مى خواهم چه در صورت 
ماندن در پرســپوليس و چه در صورت ترانسفر شدن، 
عملكردى عالى مثل جام جهانى داشــته باشد. او يك 

گلر فوق العاده است.
*  پيش بينى تو از فصل پيش روى پرسپوليس 

چيست؟
مى دانم كه فصل ســختى را در پيش داريم اما فكر مى 
كنم كه مى توانيم با مربى بزرگى مثل برانكو، از عنوان 
قهرمانى مان دفاع كنيم. علاوه بر برانكو، كادر فوق العاده 
اى هم داريم. ما بهترين بازيكنان را در اختيار داريم و سه 
فصل است كه كنار هم بازى مى كنيم. از اين جهت هيچ 
مشكلى وجود ندارد و ما براى خوشحال كردن هواداران 
پرسپوليس با هزار درصد توان وارد مسابقات مى شويم.

*كرواسى مى تواند قهرمان جهان شود؟
تمام آرزوى من همين است كه تيم ملى كشورم امشب 
بتواند بر قله فوتبال جهان بايســتد. كرواسى هميشه 
شانس اين را داشته كه قهرمان جهان شود چون فوتبال 
در كشور من بسيار علمى و ريشــه اى دنبال مى شود. 
امشــب بهترين فرصت اســت كه قدرت مان را به رخ 

جهان بكشيم.

اميرمحمد سلطانپور :  امشب دو تيم فرانسه و 
كرواسى براى كسب بزرگترين افتخار ملى فوتبال 
خواهند جنگيد. اين دو تيم بعــد از يك عملكرد 
بسيار عالى، پرده آخر تورنمنتى سرگرم كننده را 
اجرا  مى كنند؛ تورنمنتى كه روسيه به خوبى از پس 
برگزارى آن بر آمد و يك ماه جذاب را به هواداران 
فوتبال چه آن ها كه در خاك اين كشــور حضور 
داشــتند و چه آن ها كه پاى انواع گيرنده هايشان 

اين مسابقات را دنبال مى كردند،  هديه داد.

*فرانسه و دومين جام
فرانسه براى كســب دومين قهرمانى تاريخ خود 
بعد از كســب اين افتخار در سال 1998 به ميدان 
خواهد رفــت. در جامى كه به هيــچ عنوان خالى 
از حوادث غيرمنتظره و شــوكه آور براى مدعيان 
نبود، فرانسه تنها تيمى شد كه پيش از شروع جام 
به عنوان مدعى از آن نام مى بردند و موفق شد به 
خوبى از اين ادعا دفاع كند. فرانسه در تركيب خود 
از استعدادهاى فوق العاده اى در جهان فوتبال سود 
مى برد و در كنار آن ديديه دشــان تيمى منظم و 
از نظر تاكتيكى با ديســيپلين را روانه مســابقات 
كرد كه موفق شــد بدون مشــكل خاصى از دور 
گروهى صعود كرده و پس از آن ابتدا با نتيجه 3-4 
آرژانتين را مغلوب كند، سپس اروگوئه را با نتيجه 
2-0 به راحتى از پيش رو بــردارد و همينطور به 

بلژيك پر ستاره نشان دهد كه كه يك تيم مدعى 
كسب عنوان قهرمانى با يك تيم فقط جذاب و پر 
ستاره تفاوت هاى بيشترى نيز دارد. آن ها در اين 
راه رونمايى جديدى از كيليان امباپه جذاب ترين 
بازيكن نوجوان جهان داشتند، در ميانه ميدان از 
نبوغ انگولو كانته و پوگبا بهــره مند بودند و دفاع 
آن ها نيز به طرز تعجب آورى خوب و منظم عمل 

كرد. 

*تاريخ جديد خروس ها؟
دشان به همراه فرانســه و به عنوان بازيكن 20 
ســال پيش قهرمان جهان شده اما مى گويد كه 
به بازيكنانش اجازه نمى دهد كه به گذشته نگاه 
كنند. كاپيتان خروس هــا در 1998 مى گويد: 
«بازيكنان نسل جديد فرانســه بايد تاريخ خود 
را بسازند. من به دستاوردمان در 20 سال پيش 
افتخار مى كنم و هيچكس نمى تواند آن را از ما 
بگيرد اما هيچوقت هيچ اشاره اى به آن موفقيت 
نداشــته ام چون برخى از ايــن بازيكنان حتى 
آن زمان به دنيا نيامده و تنهــا عكس هايش را 
مشــاهده كرده اند. آن موفقيت متعلق به مردم 
فرانســه اســت كه در طول برگزارى آن نفس 
كشيده و اســترس داشــتند اما تعلق خاصى به 
نسل جوان ندارد. من اين جا هستم كه صفحه اى 

جديد در تاريخ بنويسيم؛ زيباترين صفحه!»

*كروات هاى جنگجو
از طرف ديگر شرايط براى كرواسى متفاوت است. 
آن ها هم اكنون نيز با صعود به اولين فينال تاريخ 
خود در رويا به سر   مى برند. پيش از شروع جام كمتر 
كسى بود كه به آن ها به چشم فيناليست جام نگاه 
كند اما اكنون كسى نمى تواند به آن ها نگاهى غير 
از افتخارآميز داشته باشد. اين گروه سختى كشيده 
و جنگجو و در عين حال با تكنيك و با استعداد بارها 
در اين جام، 110 درصد گذاشتن توان خود در زمين 
فوتبال براى رسيدن به هدف را نشان دادند. درست 
است كه فرانسه با تمام ستارگانش شانس بالاترى 
براى كســب قهرمانى دارد اما هر اتفاقى امشب در 
ورزشــگاه لوژنيكى بيفتد، قهرمان داســتان جام 
جهانى 2018 كرواسى است. كودكان و نوجوانانى 
كه با اين جام بزرگ شــده و عاشق فوتبال شدند، 
كرواســى را به عنوان الگوى خود انتخاب خواهند 
كرد و چه الگوى خوبى! اگر آن ها شكست بخورند 
قهرمان داستان با تمام پيام هاى زيبايى كه صادر 
كرد، در پايان يك مرگ تراژيك خواهد داشت و اگر 
جام را بالاى سر ببرند، در كنار تمام قهرمانان پيروز 
داستان هاى كلاسيك تاريخ در قلب ما جا خوش 
مى كنند. لوكا مودريج شايد قد و قواره و ظاهر يك 
شواليه درخشان را نداشته باشد اما مانند ناپلئون، 
بر بالاى اسب همه مردان به يك اندازه هستند و آن 

كسى پيروز است كه بهتر شمشير مى زند.

ورزش:يك ماه اســت كه كروات ها تكــرار مى كنند كه 
مى توانند به قهرمانى برسند .كرواسى امشب براى نخستين 
بار بــازى در فينال جام جهانى را تجربــه مى كند و پس از 
اروگوئه در سال 1950 كوچكترين كشورى است كه براى 

فتح اين جام مى جنگد. 
اعتراف بلاژويچ: من مقصرم

يك پيرمرد اين اتفاق را پيش بينى كرده بود. پيرمرد 83 ساله 
عينكى كه در كشورش او را به عنوان «مربى مربى ها» و پدر 
فوتبال كرواسى مى شناســند. ميروسلاو بلاژويچ، ناخداى 
نسل 1998 چهارشنبه شب چشمانش برق مى زد. او كه چند 
سال است مربيگرى را كنار گذاشته، قبل از بازى با انگليس 
در مصاحبه با ليبراسيون فرانســه گفته بود: «اميدوارم كه 
انگليس را ببريم و فرصت داشته باشيم فينال را مقابل فرانسه 
بازى كنيم. فكر مى كنم فرانسه مقابل نسل فعلى كرواسى 
هيچ بختى ندارد. اين تيم پر از استعداد است و انگيزه زيادى 

براى انتقام گرفتن از فرانسه دارد.»
بلاژويچ هنوز نتوانسته شكست در نيمه نهايى جام جهانى 
98 مقابل فرانسه را هضم كند و بارها خودش را مقصر اين 
شكست ناميده. او دو سال پيش گفت: «تعويض بوبان يك 

ساعت بعد از بازى اشــتباه بود. ما فكر كرديم كه او مصدوم 
شــده، در حالى كه به خاطر اشــتباهش روى گل تساوى 
فرانسه دچار شوك روحى شده بود. باور دارم كه اگر بوبان در 
زمين مى ماند، فرانسه را مى برديم و به فينال مى رسيديم.»

مردى كه بازوبند را به دشان سپرد
در اين فينال ردپاى بلاژويچ مشهود است. او كسى بود كه 
در فصل 89-1988 بازوبند كاپيتانى نانت را به دشان سپرد. 
آن روزها نانت اوضاع به هم ريخته اى داشــت. بلاژويچ از او 
خواست كه در 20 سالگى همين مســئوليت را در نانت به 
عهده بگيرد و حتى او را به پست ليبرو برد. چيرو درباره آن 
روزها گفت: «اين ماجرا مرا آزار مى داد. مى دانستم كه آينده 
او در خط ميانى است، ولى اين پســر نياز به فضا و دويدن 

داشت تا خودش را نشان بدهد.»
 دشــان بعدها گفت كه از بازى به عنوان مدافع ميانى لذت 
مى برده، همان پستى كه مدتى در تيم هاى پايه فرانسه هم 
به عهده گرفته بود. بلاژويچ همــان روزها فهميده بود كه 
دشان يك ليدر و فرمانده درون زمين است استاد و شاگرد 
زلاتكو داليچ چهارشنبه شب در نشست خبرى گفت كه در 
سال 1998 به عنوان تماشاچى به فرانسه رفته بود: «سه بازى 

اول را تماشا كردم، ولى بعدا مجبور شدم به اشپليت بروم تا 
در اردوى پيش فصل هايدوك شركت كنم. بازى نيمه نهايى 
را از تلويزيون ديدم. در كرواسى همه دو گل تورام را به ياد 
دارند. بيست سال اســت كه همه درباره اين ماجرا صحبت 
مى كنند. يادم است كه پس از گل شوكر ايستادم، ولى يك 
دقيقه بعد وقتى تورام گل مساوى را زد، دوباره نشستم.» با 
اين حال داليچ بحث انتقام را منتفى دانست و گفت تيمش 

دوست دارد تاريخ خودش را بنويسد.
داليچ توانست افتخار بزرگ بلاژويچ، استادش را پشت سر 
بگذارد. او در سال هاى 2000 دستيار بلاژويچ در واراژدين 
بود و چيرو گفت كه از ديدن موفقيت شــاگرد ســابقش 
خوشحال است. در كرواسى داليچ را به عنوان «استاد شوك 
روحى» مى شناسند و شوكر اصرار داشت كه اين مربى روى 
نيمكت تيم ملى بنشيند. آقاى گل جام جهانى 98 و رييس 
فدراسيون فعلى كرواســى انتخاب كاملا درستى داشت و 
اين موفقيت كمك مى كند فوتبال اين كشــور از زير سايه 
پدرخوانده اش، زدراوكو ماميچ خارج شــود. اين لحظه اى 
تاريخى براى فوتبال كرواســى اســت و بلاژويچ مى تواند 

خودش را در اين فينال سهيم بداند.

مرتضى روشنى: امشــب دو تيم كرواسى و فرانسه با برند 
مشــترك نايكى در فينال جام جهانى روسيه به مصاف هم 
مى روند تا تكليف قهرمان بيست و يكمين دوره اين رقابت ها 
هم مشخص شــود. حتما در خبرها خوانده ايد كه قهرمان 
جهان علاوه بر كســب مدال طلا و فخرفروشــى در آينده 
به ســاير ملل جهان، 38 ميليون دلار هم به عنوان پاداش 
دريافت خواهد كرد و تيم نايب قهرمان 28 ميليون دلار، اما 
سوال اصلى اينجاست كه برنده واقعى جام چه كسى است؟ 
تيمى كه جام را بالاى سر مى برد يا شــركتى كه با فروش 
بيشتر البسه خود، برندش را در سطح جهان قوى تر مى كند؟

*رقابت «برند» ها
مى دانيد كه شركت هاى توليد كننده لوازم ورزشى مانند 
آديداس، نايكى، پوما، اومبرو و...  رقابت تنگاتنگى با يكديگر 
دارند تا بازار جهانى را در اختيار خود قرار دهند و البته كه 
اين رقابت تنها معطوف به فوتبال نيســت، در اين ميان اما 

بايد اذعان كرد كه رقابت اصلى بين آديداس و نايكى است.
امپراتورى آديداس

آديداس در عرصه فوتبال يكى از همكاران رسمى فيفا، يوفا 
و كميته جهانى المپيك شناخته مى شود كه از دهه 1970 

تاكنون تأمين كننده اصلى توپ هاى جام جهانى، از سال 
1992 تأمين كننده توپ هاى رقابت هاى جام ملتهاى اروپا 
و از سال 1996 تأمين كننده توپ هاى بازى هاى المپيك 
اســت. غول آلمانى دنياى لوازم ورزشــى، اسپانسر اصلى 
ستارگانى مانند مسى، گرت بيل، فرناندو تورس، پل پوگبا، 
عليرضا جهانبخش، ژائو موتينيو، گابريل ژســوس، لوئيس 
سوآرز، مسوت اوزيل، دله على و... است درحالى كه نايكى نيز 
با تحت پوشش قراردادن ستارگانى مانند كريستيانو رونالدو، 
رياض محرز، سامان قدوس، سرخيو راموس، ژروم بوآتنگ، 
لوكا مودريچ، هرى كين، كيليان امباپه، گونزالو هيگواين و... 
سعى كرده تا از قافله عقب نيفتد و البته كه با سبقت از رقيب 
اروپايى خود موفق شده به عنوان اسپانسر رسمى رقابت هاى 
باشگاهى معتبرى همچون ليگ برتر انگليس، سرى آ ايتاليا 
و لاليگا اسپانيا خود را معرفى كند درحالى كه آديداس به 
جز بوندس ليگا، جى ليگ ژاپن و ليگ ســتارگان آمريكا را 

تحت پوشش دارد. 
*غول ها چى مى پوشند؟

در ميان تيم هاى ملى معروف جهان نيز آديداس از وضعيت 
بهترى برخوردار است آنها اسپانسر آلمان، اسپانيا، آرژانتين 
و بلژيك هستند درحالى كه نايكى برزيل، پرتغال، فرانسه و 

انگليس را تأمين مى كند. 
حالا اجازه دهيد تا نگاهى متفــاوت به قهرمان هاى جهان 
داشته باشيم اگر به فينال جام جهانى در ادوار گذشته سر 
بزنيد خواهيد ديد كه آديداس در مقايســه با سايرين سود 
بيشترى كسب كرده و به عبارتى بيشتر قهرمان جهان شده! 
امسال اولين ســالى است كه بعد از ســال 98 آديداس در 

فينال حضور ندارد.
*صدرنشينى مطلق آلمان ها

آديداس در بــازه زمانى 1990 تــا 2014 درمجموع 4 بار 
انتخاب اصلى تيــم قهرمان جهان بوده (آلمان، فرانســه، 
اســپانيا) درحالى كه در همين مدت، نايكى تنها 1 بار و در 
سال 2002 (برزيل) موفق شده به اين مهم دست يابد. در 
همين بازه زمانى اومبرو در ســال 1994 (برزيل) و پوما در 
سال 2006 (ايتاليا) بر پيراهن تيم هاى قهرمان خودنمايى 
مى كردند. سال 2014 نيز شاهد برگزارى  يك فينال تمام 
آديداســى ميان آلمان و آرژانتين بوديم و حالا نوبتى هم 
باشد، نوبت رقيب آنهاست تا يك فينال تمام نايكى را برگزار 
كنند. اگر فرانسه قهرمان جهان شود، پس از برزيل به دومين 
تيمى تبديل خواهد شد كه با دو اسپانسر مختلف موفق به 

كسب اين افتخار شده است.

تحقيقات شروع شده است

 « كين » و «رونالدو» دوپينگ كرده اند؟!

اميد ITC  گرفت و رفت 

افشاگرى ابراهيمى عليه استقلال
كار براى تيم شفر پيچيده تر شد

اميدهاى  استقلال هم نمى توانند  در سوپر جام باشند

امشب فينال جام جهانى؛ فرانسه - كرواسى ساعت 19:30

دوئل «ايچ» ها و «خروس» ها
يكه تازى نايكى در فينال 

 كدام «برند» برنده جام است؟

امشب شاگردان بلاژويچ براى قهرمانى مى جنگند 

ردپاى «چيرو»  از رده بندى 98 تا فينال 2018

دروازه بان پرسپوليس از شانس قهرمانى كرواسى مى گويد

رادوشويچ: بهترين فرصت است قدرتمان را به رخ جهان بكشيم
دروازه بان كروات تيم پرسپوليس از 
شرايط اين تيم در اردوى آماده سازى پيش 
فصل راضى است و به تكرار قهرمانى در ليگ 

رادوشــويچ پس از پايان اين اردو 
درباره شانس ايستادن در دروازه 
پرسپوليس و قهرمانى كرواسى 

در بازى امشب صحبت كرد.
* فصــل را در ســرزمين 
مادرى ات شــروع كردى. 
چه تفاوتى با سال هاى قبل 

بايد بگويم تقريبا مشــابه بود. 
به انــدازه كافــى كار كرديم تا 

آماده باشــيم. هر روز سخت تمرين 
مى كرديم و بازى هاى خوبى را هم انجام 
داديم. كيفيت بازى ها البته امسال بهتر 

* در ســومين فصل حضــور در 
پرسپوليس، تصميم دارى گلر شماره 

من آرزو مى كنم كه بتوانيم از عنوان قهرمانى در 
ليگ دفاع كنيم. اين تنها آرزويى است كه من مى 

توانم براى فصل جديد داشته باشم.
* پس از جــام جهانــى، بيرانوند 
با پيشــنهادهاى خارجى خوبى 
روبرو شده و ممكن است تيم را 

ترك كند...
ايــن براى علــى خوب اســت اما 
فقط به خودش و باشــگاه ارتباط 
دارد. من هميشه براى باشگاهم 
حضور دارم. من در اين شرايط 
بحرانى مى مانم و قصد دارم تا 
جايى كه در توانم هست، به 
تيم كمك كنــم؛ فقط براى 
نتيجــه گرفتن. ايــن تنها 
چيزى اســت كه اهميت 

دارد.
* جانشــينى بيرانوند 
در پرســپوليس چقدر 

سخت خواهد بود؟
ابتدا بايد او از تيم برود تا بتوانيم 

رادوشويچ: بهترين فرصت است قدرتمان رادوشويچ: بهترين فرصت است قدرتمان 

تيم هايى كــه براى نخســتين بار به فينــال جام جهانى صعــود كردند 
هميشه ناكام نبودند. كرواســى امشب نخســتين فينال خود را در جام 
جهانى تجربــه مى كند. اين تيم به مصاف فرانســه مى رود كه در ســال 
1998 توانست فاتح جهان شــود اما نتوانست در سال 2006 برابر ايتاليا 
پيروز شــود. قطعا بى تجربگى بر اين تيم ها تاثير گذار بوده است اما بايد 
ديد در گذشــته تيم هايى كه نخســتين فينال خود را تجربه كردند چه 

نتايجى كسب كردند.
در اولين و دومين دوره (1930 و 1934) چهار تيم تجربه نخســت داشــتند. 
اروگوئه فاتح نخســتين جام شــد و ايتاليا دومين جام را بالاى سر برد. اين در 
حالى بود كه آرژانتين و چكسلواكى شكست را در اين بازى ها تجربه كردند. تيم 
بعدى مجارستان بود كه در فينال از ايتاليا شكست خورد. برزيل،  مهد فوتبال با 
يك شكست نخستين فينال خود را تجربه كرد. اين اتفاق در سال 1950 برابر 
اروگوئه رخ داد. سلسائو دو بر يك مغلوب شــد. نحسى نخستين فيناليست ها 
توسط آلمان پايان يافت و اين تيم توانست در جام جهانى 1954 سه بر دو برابر 

مجارستان پيروز شود.
سوئد تيم بعدى بود كه در فينال شكست خورد، برزيل در سال 1962 پنج بر دو 
برابر اين تيم پيروز شد. اين در حالى بود كه انگليس سر بابى چارلتون با پيروزى 
چهار بر دو برابر آلمان در سال 1966 نخستين فينال خود را تجربه كرد. چند 
سال بعد نوبت به هلند يوهان كرويف رسيد. آنها جهان را با بازى خود تحت تاثير 
قرار دادند اما نتوانســتند آلمان  فرانتس بكن بائر را شكست دهند و دو بر يك 

مغلوب شدند (1974).
پس از چند سال دوباره جام جهانى يك فيناليست جديد داشت. اين اتفاق در 
سال 1998 رخ داد و فرانسه با ســه گل برزيل را شكست داد. آخرين تيمى كه 
نخستين فينالش را تجربه كرد اســپانيا بود و اين تيم توانست با يك گل برابر 

هلند پيروز شود. 
اكنون نوبت كرواسى اســت. آنها تيم با تجربه فرانســه را پيش رو دارند شايد 
شرايط براى كرواسى سخت باشد اما بر اساس آمار ( 6 پيروزى و 6 شكست براى 

نخستين فيناليست ها) هيچ چيز غير ممكن نيست. 

سرنوشت  تيم هايى كه براى اولين بار فيناليست شدند چه بود؟
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 سيما و ســينما/ زهره كهندل  جام جهانى 
فرصتى براى آشــنايى ملت ها با هم اســت. جام 
جهانى بزر گ ترين اتفاق فوتبالى است كه آدم ها را 
از سراسر جهان به بهانه فوتبال، گرد هم مى آورد، 
اما در پسِ اين رويداد بزرگ ورزشــى، موضوعات 
فرهنگى، اقتصادى و اجتماعى هم دســتخوش 
تغيير و تبادل قرار مى گيرند. مجموعه مستند «به 
وقت جام» محصول گروه «ديده بان پيشرفت فردا» 
سعى داشــته تا نگاهى غيرفوتبالى به مهم ترين 
رويداد فوتبالى جهان داشته باشد. اين مجموعه 
مســتند كه در روزهاى پرتب و تاب جام جهانى 
روى آنتن شبكه سه رفت، مخاطبان زيادى پيدا 
كرده اســت. تهيه كننده مجموعه مســتند «به 
وقــت جام» در اين باره بــه خبرنگار ما مى گويد: 
اين برنامه براى رشد و آگاهى هاى عمومى درباره 
تاريخچه كشــورها و ســبك زندگى و فرهنگ 
آن ها ســاخته شــده تا جام جهانى در كنار شور 
ورزشــى اش، موجب رشد و آگاهى هاى عمومى 
هم بشود و مردم درباره فرهنگ، تاريخ، اقتصاد و 

سياست ديگر كشورها بيشتر بدانند. 
او ادامه مى دهد: ايــن برنامه واكنش هاى خوبى 
بويژه در فضاى مجازى داشــته است. البته عده 
معدودى، واكنش هايى با اهداف سياســى به اين 
برنامه داشتند، دليلش هم اين بوده كه سال هاست 
نگاهى كليشــه اى درباره كشــورهاى اروپايى و 
آمريكايى در جامعه ما رواج داشته و غرب دوستان 
و غربگرايــان در فضــاى رســانه اى، فقط نقاط 
مثبت كشورهاى اروپايى و آمريكايى را منعكس 
مى كردند. ممكن است شكستن اين نگاه كليشه اى 
و تصوير كاريكاتورى از برخى كشورها، براى برخى 

ناراحت كننده باشد.
وى با بيان اينكه در اين برنامه به واقعيت كشورها 
اعم از نقاط مثبت و منفى آن ها پرداخته شــده 
است، خاطرنشان مى كند: در اين مستند به نقاط 
قوت برخى از كشــورها كه در فرهنگ عمومى و 
مديريت به درد مردم ما مى خورد و همچنين به 
نقاط منفى و راه هاى اشــتباهى هم كه رفته اند و 
براى تجربه قابل استفاده است، اشاره شده. سعى 
كرديــم كه به نقاط ضعف و قــوت بپردازيم و به 

سبك زندگى اين كشورها هم پرداخته شود.
تهيه كننده برنامه يادآورمى شود: تلاش داشتيم 
كه در اين مستند ها با افرادى كه در آن كشورها 

زندگى كرده اند، گفت و گو داشته باشيم. 

  توليد در فرصتى كوتاه
سيد حسن موسوى فرد، مدير توليد برنامه «به وقت 
جام» درباره ايده ساخت اين مجموعه مى گويد: در 
فرصت جام جهانى، مردم علاقه مند هستند درباره 
كشورهاى مختلف، اطلاعات بيشترى كسب كنند. 

ســال هاى گذشــته، دوســتان فعال در حوزه 
ورزش ســعى مى كردند اطلاعــات محدودى را 
دربــاره كشــورها ارائه كنند، ولــى در مجموعه 
«به وقت جام» تلاش شــده كه اطلاعات بيشتر و 
متفاوت ترى به مخاطبان ارائه شود. آگاهى مردم 
نسبت به كشــورهاى مختلف بسيار كم است و 
معمولاً از مشهورات و كليات پيروى مى كنند به 
همين دليل جزئيات و تفاوت هاى بين كشــورها 

برايشان كمتر شناخته شده است.
او دربــاره روند ســاخت ايــن مجموعه توضيح 
مى دهد: ســاخت اين مجموعه به لحاظ تحقيق 
و يافتن تصاوير آرشــيوى، كار سنگينى بود. در 
اين برنامه با كسانى صحبت كرديم كه با تاريخ، 
فرهنگ و جنبه هاى مختلف كشورهاى حاضر در 
جام جهانى آشنا باشند يا در اين كشورها زندگى 

كرده باشند. 
در برخى از قسمت ها با كسانى گفت وگو كرديم 
كه اهل آنجا بودند؛ مثلاً در مستندهاى مربوط به 
ژاپن و اسپانيا با كسانى صحبت كرديم كه اصالتاً 
اهل آن كشــور بودند يا مدتــى طولانى در آنجا 

زندگى كرده بودند. 
وى ادامــه مى دهد: جمع كردن ايــن افراد كار 
سختى بود. ضمن اينكه تحت فشار، كار را شروع 
كرديم و با فاصله كمى از جام جهانى، توليد آغاز 
شد. در ايام جام جهانى هم به فراخور اينكه كدام 
تيم ها بالا مى روند، سعى كرديم كه مستندها را 

آماده كنيم. 
موسوى فرد با اشاره به بازى فينال بين تيم هاى 
فوتبال فرانســه و كرواســى خاطرنشان مى كند: 
مستند كشور فرانسه پخش شــد، ولى در مورد 
كرواسى، بعيد اســت كه برنامه اى براى ساخت 
داشته باشيم. ضمن اينكه هنوز چند كشور جذاب 
ديگر مانده اند كه سعى مى كنيم آن ها را به پخش 

برسانيم. 
مستندهاى آرژانتين، برزيل و يكى دو كشور ديگر 
طى چنــد روز آينده پخش مى شــوند. او درباره 
اينكه چرا مستندى درباره كرواسى ساخته نشده 
اســت، مى گويد: فقر پژوهش در مورد اين كشور 

و نبود تاريخچه گســترده اى درباره آن، دست ما 
را براى توليد بســت. البته مستند سوئيس هم با 
اينكه كشور كوچكى بود، ساخته شد، اما در مورد 
سوئيس اطلاعات بيشترى وجود داشت. بيشترين 
شناختى كه از كرواســى داريم، درباره مربيانش 
است كه به كشــور ما، رفت و آمد داشتند و اين 
كشور را بيشتر از زاويه فوتبالى آن مى شناسيم، به 
همين دليل كارى درباره اين كشور ساخته نشد تا 

لااقل حرف غلطى درباره آن نزده باشيم. 

  تلاش براى گفتن حرفى متفاوت
او با بيــان اينكه به ماجــراى مهاجرپذير بودن 
كشــورها هم توجه شــده، مى گويد: ما براى 32 
كشور نمى توانســتيم كار بسازيم و سعى كرديم 
مستندها درباره كشورهايى باشد كه براى مخاطب 
ايرانى، شناخته شده تر است و همواره درباره آن ها 

حرف بوده، اما اين حرف ها، كامل نبوده است. 
مثلاً سوئيس، فرانسه و انگليس، كشورهايى بودند 
كه براى مخاطــب مهم بوده كه اطلاعاتى درباره 
آن ها داشــته باشــند. يكى از ويژگى هاى اصلى 
برنامه، اين بوده كه بتوانيم حرف متفاوتى را درباره 
آن بزنيم وبه جوانب و حواشى آن كشور بپردازيم. 
ضمن اينكه ضيق وقت هم داشتيم و كار از اواسط 
ماه رمضان، آغاز شــد. البته بخشى از پژوهش ها 
انجام شــده بود، امــا توليد از اين زمان شــروع

شد. 

موســوى فرد تأكيــد  مى كند: نگاه مــا اين بود 
كه حرف متفاوتى را بزنيــم، ضمن اينكه از اين 
تيپ كارها بــه صورت كارهاى كوتاه چهار و پنج 
دقيقه اى توليد شــده بود، اما آن مســتند ها هم 
از مشــهورات پيروى مى كردند و غالب آن ها هم 
فوتبال بود، ولى ما ســعى كرديــم كه با نگاهى 
بــه تاريخچه، فرهنگ، اقتصاد و ســبك زندگى 
كشورهاى مختلف، اطلاعات متفاوتى درباره اين 

كشورها به مخاطب بدهيم. 
اطلاعاتى كه به درد مردم بخورد يعنى نقاط مثبت 
فرهنگ آن كشور را رواج دهيم و نكات منفى اش 
را تقبيح كنيم. او مى گويد: قرار نبود كه اين برنامه 
فقط نگاه انتقادى به غرب داشته باشد، بلكه بنا بود 
جنبه هاى مثبت زندگى در اين كشورها و نكات 
مثبت سبك زندگى شــان را ترويج كنيم. مثلاً 
مردم ژاپن لوكس زندگى نمى كنند، پركار هستند 
و از كالاى خودشان استفاده مى كنند. سعى كرديم 
كه عينك واقع بينى نســبت به كشورهاى ديگر 

داشته باشيم.

  شكستن روايت هاى غلو شده
به باور موسوى فرد، معمولاً روايت ها از كشورهاى 
غربى مثبت و غلو شده است، ولى «به وقت جام» 
تلاش داشــت تا روايت واقع بينانه از غرب داشته 
باشد يا تصورى كه درباره كشورهاى اروپايى وجود 
دارد اين است كه اين كشورها، شبيه هم هستند 
در حالى كه انگليس شبيه فرانسه يا آلمان نيست. 
اين كشــورها تفاوت هاى فرهنگــى جدى با هم 
دارند، ما ســعى كرديم كه نقاط مثبت و منفى را 

در كنار هم ببينيم. 
مديــر توليد مجموعه مســتند «بــه وقت جام» 
خاطرنشان مى كند: پيدا كردن تصاوير بسيار زمانبر 
بود، اما اين مجموعه، پشتوانه تحقيقاتى جدى و 
خوبى داشــت و گروه توليد مى دانست كه دنبال 
چه چيزى است. يافتن تصاوير آرشيوى متفاوت در 

اين مجموعه ناشى از تحقيقات عميق بود.
او دربــاره واكنش هاى مردمى بــه اين مجموعه 
مى گويد: عموم جامعه، نگاه خوبى به كار داشتند 
چون محتــواى بديعى را به مخاطب ارائه مى داد. 
خوشــبختانه مديران شبكه سه هم زمان پخش 
خوبى به كار دادند تا زحمات دوســتان توســط 

مخاطبان ديده شود. 
موســوى فرد با اشاره به تلاش شبانه روزى گروه 
توليد اين برنامه، خواستار بازپخش مجموعه «به 
وقت جام» در روزهاى پــس از جام جهانى روى 
آنتن ديگر شبكه هاى سيما شده و يادآور مى شود: 
تا زمانى كه تب جام جهانى نخوابيده، جا دارد كه 
كه اين مستند از شبكه هاى ديگر بازپخش شود تا 

بيشتر ديده شود.
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جواد افشار در گفت و گو با قدس :
رايزنى ها براى ساخت سريال
حضرت معصومه   ادامه دارد

سيما و ســينما/ زهره كهندل: جواد افشــار، كارگردان سينما و 
تلويزيون، اين روزها در حال رايزنى براى ســاخت ســريال «حضرت 
معصومه(س)» براى تلويزيون اســت، ســريالى كه در آن به زندگانى 
امــام رضا(ع) هم اشــاره مى شــود اما محوريتــش، زندگانى حضرت 

معصومه(س) است. 
كارگردان مجموعه تلويزيونى «آنام» در گفت و گو با خبرنگار ما درباره 
ســاخت ســريال «حضرت معصومه(س)» مى گويد: سال هاست كه به 
دنبال ســاخت يك مجموعه تلويزيونى فاخر درباره اين بانوى بزرگوار 

هستم. 
او با تأكيد  بر اينكه مجموعه «حضرت معصومه(س)» يك ســريال الف 
ويژه، عظيم و ســنگين است، خاطرنشــان مى كند: در اين مجموعه 
زندگينامه حضرت معصومه(س) روايت مى شود و در صورتى كه شرايط 

مهيا باشد، سريال ساخته مى شود. 
او ادامــه مى دهد: آقاى حســين صابرى، تهيه كننــده اين مجموعه 
اســت كه اقدامــات اوليــه را انجــام داده و ما هم به طــور موازى، 
كار تحقيــق و نوشــتن فيلمنامه را پيــش مى بريم. گــروه تحقيق 
و فيلمنامــه مشــغول بــه فعاليــت هســتند و اميدواريم امســال 
بتوانيــم، فيلمنامــه را به نتيجه برســانيم تــا كار وارد چرخه توليد 

شود.
او با بيان اينكه بعيد اســت پيش توليد مجموعه امســال كليد بخورد 
و احتمــالاً مباحث اوليه محتوايى به نتيجه برســد، يادآور مى شــود: 
آقــاى على لاريجانــى به عنوان نماينده مردم قــم و رئيس مجلس و 
همچنين آيت االله ســعيدى، توليت آســتان حضــرت معصومه (س) 
علاقه مند هســتند كه اين ســريال ساخته شــود، اقدام هايى هم در 
اين راســتا انجام داده شــده و بناســت بزودى به اين اقدام ها، جهت 
مشخص و معينى داده شــود تا كار به رويكرد واقعى خودش نزديك 
شود. افشار تأكيد  مى كند: اين سريال قرار است كه در سطح سريال هاى 
سطح الف ساخته شود و اگر بضاعتش موجود نباشد، ساخته نشود بهتر 
است.  به گفته كارگردان سريال «كيميا»، اين مجموعه بايد بسيار بهتر 
از همه توليدات تاريخى مذهبى باشد كه تا كنون ساخته شده است. اگر 
قرار باشــد كه در سطح كارهاى گذشته باشد، من راغب به كارگردانى 
آن نيســتم، بايد حتماً يك كار ســنگين، با پروداكشن هاى متعدد و 
عظيم باشد، قرار نيست كه هزينه هاى كاذب برايش صرف شود، بلكه 
بايد ســرمايه گذارى سنگينى داشته باشد چون موضوع بسيار مهمى 

است.

آنچه مى خوانيد

جــام»  وقــت  «بــه  مجموعــه  در 
تلاش شــده كه اطلاعات بيشــتر و 
متفاوت ترى به مخاطبان ارائه شود. 
آگاهى مردم نســبت به كشورهاى 
مختلف بســيار كم است و معمولاً از 
مشــهورات و كليات پيروى مى كنند 
به همين دليل جزئيات و تفاوت هاى 
بين كشورها برايشان كمتر شناخته 

شده است

سيما و سينما

گفت وگو با سيد حسن موسوى فرد مدير توليد  مستند ى كه  نگاهى اجتماعى، سياسى به مهم ترين اتفاق فوتبالى جهان دارد

غرب شناسى در «به وقت جام»
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 ايســتگاه/ مجيد تربت زاده
به انــدازه برخــى از رويدادهاى 
تاريخ معاصــر، زندگى، فعاليت ها 
و موضــع گيرى هاى آيت االله «ســيد عبداالله 
بهبهانــى»، پر از فراز و فــرود و نقاط تاريك 
و روشــن اســت. اگــر از جملــه خوانندگان 
رويدادهاى تاريخى باشــيد، سايه روشن هاى 
پيرامــون شــخصيت ايــن مجتهــد دوران 
مشروطيت گاه مى تواند شما را دچار حيرت و 
سرگشتگى كند. در برخى از صفحات تاريخ او 
را روحانى سنتى و طرفدار اصولى مى يابيد كه 
با صاحب منصبان دربارى و مخالفان مشروطه 
خواهــى رفت و آمد دارد و چند صفحه بعدتر، 
با عالمى طرف هســتيد كه وسط چالش ها و 
بحران هــاى اجتماعى - سياســى روز حاضر 
اســت، براى مشــروطه خواهــى مى جنگد و 
در عين حال به جريان هايى دل بســته است 
كه دل خوشى از مشــروطه مشروعه و اسلام 
و مســلمانى ندارند! البته اين هــا قضاوت ما 
درباره «ســيد عبداالله بهبهانى» نيست، بلكه 
روايت هاى مختلف و گاه متضادى اســت كه 
تحليلگران و تاريخ نويســان مختلف نوشته اند. 
بنابراين شــگفت زده نشــويد اگــر در ادامه 
خوانديــد كــه تــرور او در 24 تيرماه ســال 
1289 با اشــاره «تقــى زاده» صورت گرفت. 
سياســتمدارى كــه گفته بود: اگر آقا ســيد 

عبداالله نبود، مشروطيت هم نبود!

به تهران نيا!
10 مــاه قبل، وقتى تازه تصميــم گرفته بود از 
تبعيد به تهران برگردد، شاگردش «محمد مهدى 
شريف كاشانى» برايش نامه نوشت: «... به تهران 
برنگرديد... اينجا با زمانى كه آن را ترك كرديد، 
متفاوت اســت...». «سيد عبداالله» اما باور نكرد. 
باوركردنى هم نبود كه به قول خودش «فُكُل و 
كراواتى» هاى تازه به دوران رسيده برايش خط 
و نشان كشيده باشــند. باور نكرد و برگشت تا 
با وجود اســتقبال با شكوهى كه از او شد، چند 
ماه بعد، وقتى از زور گرماى شــامگاه 24 تيرماه 
1289 با خانواده به پشت بام خانه اش پناه برده 
بود، چهار تروريســت مسلح ســراغش بيايند و 
جلوى چشــم زن و فرزند او را به گلوله ببندند! 
تروريست ها گريختند و مثلاً شناخته نشدند. اما 
با كشته شدن «ســيد عبداالله» اوضاع سياسى 
هم انگار ورق خورد و سرنوشــت مشــروطه و 
مشروطه خواهى به دست افراطيون، فراماسون ها 

و هم پياله هاى «تقى زاده» افتاد. 

وارث جايگاه پدر
جد بزرگش را «ســيد عبداالله بلادى بحرانى» 

مى داننــد كه اهل يكى از روســتاهاى بحرين 
بود و بعدها فرزندانش به ايران مهاجرت كرده 
بودند. پدرش « سيد اســماعيل» اما در شهر 
بهبهان به دنيا آمده، در همين شــهر دروس 
دينى را خوانده و ســپس به نجف رفته و پس 
از نشستن پاى درس اســتادانى چون «شيخ 
مرتضى انصارى و شيخ حسن آل كاشف الغطا» 
مجتهد شده و به درخواست ناصرالدين شاه به 
تهران آمده است. «ســيد اسماعيل بهبهانى» 
در تهران مقلدانى داشته و به تدريس و امامت 
جماعت مشــغول بوده است. ســوژه گزارش 
امروز - ســيد عبداالله بهبهانــى - اما متولد و 
تحصيلكرده نجف اســت كه پس از رسيدن به 
اجتهاد به تهران مى آيد و وارث مناصب دينى 
و جايگاه اجتماعى پدر مى شود. سايت «ويكى 
شــيعه» درباره اش مى نويسد: «به نظر برخى، 
با اينكه ســيد عبداالله، هم  رديف علماى بزرگ 
تهران نبود، مناسبات نزديك او با اولياى دولت 
ســبب ورود به امور سياســى شد و در رديف 
علماى تــراز اول قرار گرفت... در مقابل برخى 
نيز بر مراتب علمى او از جمله تأليف 25 رساله 

فقهى تأكيد كرده اند».

 مخالفت با تحريم تنباكو
بــا اينكه از جملــه علمايى اســت كه نامش 
در فهرســت مخالفان اســتبداد قاجاريه ديده 
مى شود، اما در ماجراى تحريم تنباكو با ديگر 
علمــا و مجتهدان همراهــى نمى كند! برخى 
منابع تاريخى نوشــته اند: «آيــت االله بهبهانى 
در مجلس دوم ميان علماى تهران و درباريان 
در حضور روحانيون و دعوت شــدگان سيگار 
كشــيد و حرمت تحريم را شكست و در پاسخ 
اعتراض چند نفر از روحانيون با صراحت گفت 
من مجتهدم و به تكاليف شــرعى خود آشــنا 
مى باشم... صريحآً فتوا داد كه قرارداد انحصار 
توتون و تنباكو مفيد است و استعمال توتون و 

تنباكو هم منع شرعى ندارد». 

 دو دليل
منابع ديگر تاريخى هم هســتند كه معتقدند 
مخالفت «ســيد عبداالله» با تحريم تنباكو به 
دو دليــل بود. اول اينكه وى به انحصار داخلى 
تنباكــو اعتراض داشــت و جلســه دوم ميان 
علمــا و درباريــان زمانى برگزار شــد كه اين 
انحصــار داخلى لغو شــده بــود؛ بنابراين وى 
انحصــار خارجى را دليل موجهى براى تحريم 
نمى دانســت. دوم اينكه معتقد بود فسخ كل 
قرارداد، خسارت مالي زيادي را متوجه دولت 

و مردم ايران مي  كند. 
البته برخى ها نوشــته انــد: « بهبهاني روابط 

نزديكي با امين السلطان صدراعظم برقراركرده 
بــود و نيز تمايلاتــي به مســئولان انگليس 
و سياســت هاي آن كشــور داشــت كه نبايد 
تأثيرگذاري اين روابط و تمايلات را در مواضع 
بهبهاني ناديده گرفت، اما مشكل مي توان در 
بررســي مواضع وى در جنبش تحريم تنباكو، 
اين روابط و مناسبات را برجسته كرده، عامل 

اصلي و عمده تلقي كنيم».

 ماجراى اخراج مسيو«نوز»
مخالفتــش بــا تحريم تنباكو بــراى مدتى از 
محبوبيت او ميان مردم كاست. حتى شايعاتى 
عليه او به جريــان افتاد كه بابت اين مخالفت 
از انگليسى ها رشوه گرفته است. از طرف ديگر 
روابط نزديكش با امين الســلطان سبب شده 
بود بسيارى از دعاوى دولتى عمدتاً به بهبهانى 
ارجاع شــود و همين مســئله به تثبيت وضع 
اجتماعــى و منزلت سياســى و حتى تقويت 
بنيــه مالى وى كمك كند. پس از اســتعفاى 
«امين الســلطان» ورق بر مى گردد و جانشين 
او يعنــى « عيــن الدوله» تــلاش مى كند با 
اختلاف افكنى ميــان علماى آن زمان تهران، 
ســيد عبداالله بهبهانى را منزوى و خانه نشين 
كند. مبارزه و مخالفت آشكار « سيد عبداالله» 
با اســتبداد نيز از همين زمان آغاز مى شــود. 
پس از انتشــار عكس تمسخر آميزى در لباس 
روحانيت از «مســيو نوز» بلژيكى كه وزير كل 
گمركات ايران اســت، « ســيد عبداالله» منبر 
مــى رود و خواســتار تنبيه و اخــراج « نوز» 
مى شــود. از ميان روحانيون بنام آن روز، تنها 
«ســيد محمد طباطبايى» همراه و هم پيمان 
او مى شود. اين همراهى و هم پيمانى آن قدر 
مهم و تأثيرگذار است كه از نگاه تاريخ نويسان 
معاصر، نقطه آغاز جنبش مشروطه به حساب 

مى آيد.

 مرا بزنيد
آيــا او واقعاً خواســتار مشــروطه بــود؟ آيا 
مخالفتش با اســتبداد جــدى و قاطعانه بود؟ 
فردى كه متهم به دريافت رشــوه و مخالفت 
با نهضت تنباكو مى شــود چطور مى تواند پس 
از مدتــى از بنيانگذاران مبارزه با اســتبداد و 
مشــروطه خواهى شود؟ پاســخ برخى از اين 
پرسش ها را شــايد بتوان در سخنان «موسى 
حقانى» يافت: « در ابتداى جريان مشــروطه 
مرحوم آيــت االله بهبهانى با انگيزه شــخصى 
وارد نهضت مشــروطه شــد و از سيد محمد 
طباطبايــى دعــوت كــرد تا همراهــى كند. 
طباطبايــى به شــرطى پذيرفت بــا بهبهانى 
همــكارى كند كه مســئله شــخصى را كنار 

بگذارد... اين مسئله شخصى البته در آينده به 
محاق رفت و محدود كردن استبداد، به هدف 
محورى آيت االله بهبهانى تبديل شــد... زمانى 
كه عين الدوله دســتور داد كه به مسجد شاه 
حمله  كنند همه فــرار مى كنند، تنها آيت االله 
بهبهانى است كه مى ايستد و سينه خودش را 
عريان مى كند و به ســربازان نهيب مى زند كه 
اگر مى خواهيد كســى را تير بزنيد، نخست به 
سينه من تير بزنيد...اين مسئله تاريخى نشان 
مى دهد كه بعيد اســت فردى به خاطر مسائل 
شخصى چنين واكنشى از خود نشان دهد...».

 اصل دوم قانون اساسى
او كه با نامه نگارى، ســبب شده علماى نجف 
نيز به حمايت از مشروطه بپردازند، در دوران 
اســتبداد صغير، دســتگير مى شود و «محمد 
على شــاه» او را تبعيد مى كند. البته پيش از 
آن از هيچ گونه تحقيــر و توهينى در حقش 
مضايقه نمى كند! شــايد توصيــه اطرافيان و 
وحشت از جايگاه او ميان مردم سبب مى شود 
از كشــتنش صرف نظر كنند. بازگشــت عالم 
مشــروطه خواه به تهران اگرچه با اســتقبال 
پرشور مردم همراه است، اما طيف روشنفكران 
و تندروهاى مجلس شــوراى ملى، با او ســر 
ناســازگارى مى گذارنــد. «موســى حقانى» 
دربــاره دور اول مبارزات مشــروطه خواهى و 
پيش از به توپ بســته شدن مجلس مى گويد: 
«ســيد عبداالله در واقع ميــان جريان افراطى 
مشروطه خواهى و اســتبداد گير كرده بود... 
بعد از صدور فرمان مشروطه آيت  االله بهبهانى 
و طباطبايى سعى كردند موضع ميانه اى اتخاذ 
كنند. حتى خوشبينى آيت االله بهبهانى و سيد 

محمــد طباطبايى به جريان غربگرا در دعواى 
غرب گراهاى تحــول خواه با شــيخ فضل االله 
نورى هم تأثير گذاشت. همچنين رابطه شيخ 
با سيدين را سردتر كرد، اما اين سخن به اين 
معنى نيســت كه ســيدين از جريان غربگرا 
تبعيت محض داشــتند... آن ها قصد داشتند 
تا با ورود به مجلــس بتوانند اصل دوم قانون 
اساســى كه نظارت فقيه بر قوانين شــوراى 

نگهبان است را اجرا كنند». 

 ميدان خالى
دربازگشــت از تبعيد هر چند سمت رسمى در 
مجلس نداشت، اما نفوذش در مجلس و محافل 
سياسى آشكار بود. در مجلس دوم، اعتدالى ها 
بيشتر از بهبهانى تبعيت مى كردند و دموكرات ها 
در مخالفت با او خواســتار تدوين قوانين عرفى 
و كنار گذاشتن قوانين شرع بودند.دموكرات ها 
توى بوق و كرنا كــرده بودند كه بهبهانى نفوذ 
خــود را برتر از مشــروطه مى داند و مجلس را 
تضعيف مى كند. دســت آخر و بر ســر همين 
اختلاف، نقشه ترور او را كشيدند.«كسروى» در 
كتاب تاريخ هجده ســاله آذربايجان مى نويسد: 
«هرچند نام تك تك قاتلان دانســته نشد ولى 
بى گمان از دســته حيدرعمو اغلى بودند و اين 
خــون ريزى را با دســتور تقــى زاده كردند... 
چنانكه سپس دانسته شد يكى از ايشان، رجب 

نام سرابى بود كه از قفقاز آمده بود...». 
 با ترور ســيد عبداالله بهبهانــى در واقع بازوى 
فكرى اعتداليون مشروطه و با كشتن ستارخان، 
بازوى نظامى  مشــروطه خواهان ميانه رو قطع 
شــد تا ميدان سياست به دســت تندروهايى 

بيفتد كه سر در آخور فراماسونرى داشتند. 
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

هيس! مردها تشر نمى زنند
 ايســتگاه/ اميــد ظرافتــى 
گذشت آن زمانى كه از در وارد مى شديم 
و فرياد مى زديم: «ضعيفه! آقايت آمده! 
تشت شــير را آماده كن ... بايد پاهايش 
را ماســاژ بدهى»! شايد الآن با خودتان 
بگوييد خاك برسرِ اين تفكر مرد سالارانه 
بشــود كه چيزى از برابرى حقوق زن و 
مرد حالى اش نيست! اما بايد عرض كنم: 
كجاى كاريد؟! گذشت دوران مردسالارى 

و الآن دوره دورهِ زن سالارى و حكومت زن هاست! طبق آمار رسمى سازمان 
پزشــكى قانونى در سال گذشــته حدود 5000 مرد براى كتك خوردن از 
همسرشــان به مراجع قانونى مراجعه كرده اند و تازه اين فقط آمار مردهاى 
كتك خورده اى است كه قيد آبرويشان را زده اند و رفته اند توى چشم قاضى 
نگاه كرده اند و گفته اند: «آقاى قاضى زنم من را كتك مى زند، تازه شــب ها 
دير از سركار به خانه مى آيد و...» و قاضى هم لپشان را كشيده و گفته شما 
حاصل اختلال در سيستم آفرينشى وگرنه الآن مهرت را حلال مى كردى و 
جانــت را آزاد! حالا خدا مى داند چند مرد فلك زده هرروز تحت آزار و اذيت 
قرار مى گيرند و از ترس آبرويشــان دم نمى زنند و با وجود اين موضوع من 
مانــده ام كه چرا يك كمپين حمايت از مردان توى دنيا راه نمى افتد؟! مثلاً 
چرا توى جام جهانى در موقعيت هاى حساس كارگردان هى تصوير خانم هاى 
آنچنانى را نشان مى دهد و ما را مجبور مى كند در اوج هيجان، تصوير ضبط 
شده آسمان پر ستاره «مسكو» را تماشا كنيم، اما يك بار هم كه شده، تصوير 
يك مرد آنچنانى را نشان نمى دهد؟! يا مثلاً چرا وقتى آن خانم فوتباليست 
كه «ويدا» -بازيكن كرواسى- نام دارد با آن موهاى دم اسبى اش گل مى زند 
و لباســش را در مى آورد، صداوسيماى خودمان كامل نشانش مى دهد، اما 
رونالدو كه لباسش را در مى آورد تصوير دوباره مى رود روى آسمان پر ستاره 
و ما مى مانيم و نعره هاى ســرهنگ عليفر؟! (البته دوســتان اشاره مى كنند 
«ويدا» پسر است و صرفاً يك تشابه چهره اى و اسمى با دخترها دارد) از اين ها 
گذشــته، اصلاً روى چه حسابى خانم ها همه جا مقدم ترند؟! چرا يك بار ما 
مردهاى فلك زده مقدم نباشيم؟ يا چرا توى مترو من بايد جايم را بدهم به 
خانمى كه اشاره مى كند باردار است؟ از كجا معلوم من باردار نباشم؟! شايد 
بگوييد مرد كه باردار نمى شــود، اما بايد بگويم در روزگارى كه ما مردها از 
همسرمان كتك مى خوريم هيچ بعيد نيست فردا و پس فردا باردار هم بشويم! 
البته چند تا از همكارهاى خانم اشاره مى كنند كه چرا اشاره اى به پست هاى 
مهم سياسى و حياتى كشور كه در قُرق مردان است، نمى كنى؟ كه بهشان 
تشر زدم زن را چه به سياست و اين حرف ها؟! آن ها هم در جواب تشر من 

انگشتشان را روى بينى شان گذاشتند... يعنى: هيس! مردها تشر نمى زنند.

نه+طنز

شعله هاى پرُ قيل و قال
 ايستگاه / رقيه توسلى   از چشم پزشكى مى رويم داروخانه... چكشى و ضربتى. 
من، مبهوتِ راهنمايى جناب دكتر و آقاى همسر، مدافع طبابت شان. نمى دانم چرا 

گاهى مردها چشمِ داغان شده را نمى بينند؟ حتى مردانِ حكيم؟
با كيسه اى كه سولفاستاميد 10 درصد و نفازولين يك درصد دارد، پياده رو را گز 

مى كنيم. هواى دَمِ غروبِ شهر، همان هواى هميشگى نيست! 
زُل مى زنيم به انتهاى خيابان. به گردباد خاكســترى كه مى پيچد تا آسمان. قوى، 

حجيم، ترسناك.
به چشــم هاى بيمارم اعتماد نمى كنم و چشم هاى آقاى همسر را قرض مى گيرم. 

مى پرسم ترُنادو؟
قاطع مى گويد: احتمالاً راسته بازار باشد! كه عابران تكميلش مى كنند حريق 

است، مسجد جامع شهر (سارى) آتش گرفته!
دســت و پايمان از خبر، شُل مى شــود... ديگر از قدم زدن خبرى نيست و رسماً 
دو نفر مى شويم دونده! شــوكه و غرقاب ايم از ديدن مسجد ميان شعله ها، آتش 
نشــان ها و ماشين هاى اطفا. خورشيد به مغرب كه مى تازد، آقاى همسر هم غيب 
مى شود. مى دانم كه او هم بايد آتش نشان باشد، آن طور كه همه مردم شهرم، آتش 
نشان شده اند! چند مصدوم را از صحن، به خيابان مى آورند... باكس هاى آب، قطار 
مى شود... كسى پى موبايل اش نمى رود و هر كه هست، دغدغه اش كمك به عبور از 
ثانيه هاى آتش است! نيروهاى امدادى از راه مى رسند و مردم، شلنگ ها را تقلاكنان 

مى كشند و مغازه دارى كپسول آتش نشانى كوچك اش را مى آورد.
جز بى تابى و دود كوركننده نمى بينم. جز صداهايى كه در مغزم كج و كوله مى شوند. 

جز پزشكى كه نسخه را ناخوانا مى نويسد و چشم چپى كه ديوانه وار مى كوبد!
در محلــه «چناربــن» دانه بــه دانه شبســتان ها به دل آتــش مى افُتند و 
گلدسته هاى آجرى و ســقف هاى چوبى... و پا به پايش، عمليات امدادى كه 

پرُدامنه به پيش مى رود.
خيلى ها ســر به افــلاك بلند كرده اند با ســرفه هايى كه قطع نمى شــود، با 
پرده هاى اشكى كه در آن مى شود كبوترانى را ديد كه بر فراز مسجد هنوز پر 
و بال مى زنند! سارى نوشت: ناگفته پيداست دوباره بايد وقت ويزيت بگيرم... 
اين بار براى شماره چشم هايم... انگار درد و غم هاى بزرگ، مستقيم بر عنبيه 
تأثير  مى گذارند...! بزرگ مثل شــعله هاى پرُ قيل و قال مسجدِ شهرت! بزرگ 

مثل صفوفِ نمازى كه بسته نمى شود!

گزارش از شخص

بازوى فكرى مشروطه
چرا آيت االله «سيد عبداالله بهبهانى» ترور شد؟

ايستگاه / «حسين عبــده تبريزى»، 
مشاور وزير راه و شهرسازى در برنامه 
مناظره شبكه يك گفت:« طرح مسكن 
مهر شرايطى را به وجود آورد تا مردم 
از روستاها به شهر بيايند. افرادى 45 
هزار تومان را گرفتند و چوپانى را رها 
كردند و آمدند در شهر ساكن شدند»! 
سخنان مشــاور وزير راه و شهرسازى 

درباره روستاييان، انتقاد تند كاربران را در فضاى مجازى به دنبال داشت كه 
برخى از آن ها را مى خوانيد:« اينكه چوپان ها به شهر بيايند، مشكلى نيست. 
مشــكل، نفهميدن درد مردم و آمدن ليبرال ها در دولت است...مسكن مهر 
چوپان ها را به شهر كشــاند، اما به نظر مى رسه فعلاً گرگ ها روى صندلى 

وزارت و مشاوره نشستند!»

ايســتگاه / بعد از اينكــه «فيفا» 
اعلام كرد قضــاوت ديدار رده بندى 
جــام جهانى فوتبــال را به «عليرضا 
فغانــى» و تيــم داورى كشــورمان 
سپرده است، «على دايى»، آقاى گل 
جهان كه معمولاً به افتخارات ورزشى 
ورزشكاران كشــورمان واكنش نشان 
مى دهد، در صفحه شــخصى اش در 

اينستاگرام به اين اتفاق واكنش نشان داد و نوشت:« فينال المپيك، فينال 
جام ملت هاى آســيا، فينال جام باشــگاه هاى جهان و حالا رده بندى جام 
جهانى. عليرضا فغانى، رضا ســخندان و محمد منصورى مثل هميشه براى 
نام ايران افتخار آفرينى كردند و لايق قضاوت فينال جام جهانى هم بودند. 

خسته نباشيد. ما همه به شما افتخار مى كنيم».

ايســتگاه / «بهــاره افشــارى» براى 
بيلبوردهاى تبليغاتى اى كــه از يكى از 
مسئولان شهردارى به عنوان هديه تولد 
دريافت كرد، حســابى رفته اســت توى 
حاشيه! خانم افشــارى حالا براى پايان 
دادن به اين حواشــى با انتشــار نامه اى 
اعلام كرده است كه اين بيلبوردها را پس 
فرستاده است. بخشى از نامه بهاره افشارى 

را مى خوانيد: «بيلبوردهايى كه قرار بود به مستندِ «سريك» اختصاص داده شوند، 
بيلبوردهايى بودند كه همواره جهت معرفى و تبليغ آثار فرهنگى در زمانى تعريف 
شده از آن ها بهره گرفته مى شد. اين روزها من و فيلم «سريك» آماج تندترين و 
بى رحمانه ترين قضاوت ها قرار گرفته ايم در حالى كه در اين ماجرا تقصيرى متوجه 

ما نبوده است. انصراف خود را از پذيرفتن 20 بيلبورد اعلام مى كنم».

بيلبوردهاى حاشيه سازقصه چوپان و گرگ!

مجاز آباد

به شما افتخار مى كنيم

آسيا را دست كم نگيريد
هفته نامه «نيوساينتيســت» در 
مقالــه اى بــا عنوان «خــارج از 
آســيا» كه كنايه اى به نام فيلم 
مشــهور «خارج از آفريقا» است، 
تلاش دارد تا نظريه هاى قديمى 
پيرامون مناطق جغرافيايى تكامل 
بشــر را مورد بررسى مجدد قرار 
دهد. اين نشــريه معتقد اســت 
برخــلاف اين نظريه ها كه آفريقا 
را منطقه اصلى تكامل بشر عنوان 
مى كننــد، احتمالاً آســيا نقش 
بســيار پررنگ ترى داشته است. 
اين نشريه همچنين دليل گرماى 

شديد اين روزهاى هوا در بسيارى از مناطق جهان را بررسى كرده و همين 
طور هك آسان دستگاه هاى جى پى اس را بازتاب داده و معتقد است بشر به 

دستگاه هاى موقعيت ياب هوشمندترى نياز دارد.

آلمان دشمن ترامپ
هفته نامه «اشپيگل» در تازه ترين 
با طراحى جالبى  شــماره خود 
بــر روى جلد بــه درگيرى هاى 
اخير آمريــكا و دونالد ترامپ با 
كشــورهاى اروپايــى مخصوصاً 
آلمان در مورد موضوعات مختلف 
اقتصادى، سياســى و... پرداخته 
است. اين نشــريه در حالى كه 
ترامــپ را بــه شــكل هيولايى 
در حــال بلعيدن آنــگلا مركل 
آلمان نشان مى دهد،  صدراعظم 
با انتخاب تيتر «سقوط ناگهانى» 

اين تئورى را بررسى مى كند كه براى آلمان چه آينده اى مى توان متصور 
بود اگر با ادامه اين روند كنونى، به دشمن اصلى دونالد ترامپ بدل شود؟

فاجعه كُندى رايانه
نشــريه «كامپيوتر اكتيو» كه هر 
دوهفته يك بار به چاپ رســيده 
و پيرامــون موضوعــات مربوط 
به كامپيوتر و فنــاورى متمركز 
اســت، در تازه ترين شماره خود 
تــلاش دارد در مقاله اى به يكى 
با  از اصلى تريــن دغدغه افــراد 
رايانه هايشــان بپردازد. اين مجله 
در ايــن گزارش خود بــا عنوان 
«رايانه ات را مانند يك رايانه نو اجرا 
كن» راه هاى نجات از كُند شدن 
رايانه ها بعد از مدتى اســتفاده از 
آن ها را آموزش مى دهد. اين مجله 

راه هايى نيز براى برقرارى تماس تلفنى به وســيله امواج واى فاى پيشنهاد 
مى دهد كه مى تواند مشكلات ضعف آنتن دهى مخابراتى را برطرف كند.

نشريات جهان

عكس روز 
ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

ايستگاه / رفتار تحقيرآميز «ترامپ» با مقامات انگليسى بازهم حاشيه ساز شد. رئيس جمهور آمريكا بدون توجه به تشريفات دربار انگليس، پشت خودش را به ملكه 
اليزابت كرده و شروع به حركت كرد! حتى براى چند لحظه ملكه پشت سر ترامپ گير افتاد و ترامپ با نگاهى معنادار به اطرافش وانمود كرد ملكه را گم كرده است!

 آن روزها
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